
Вторник
31 август 2010, брой 165 (4976)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.54002 

+0.10%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.27000   

     -0.10% 
 Българска народна банка

Sofix: 387.23 

    +0.03% 
 Българска фондова борса

BG40: 110.61 

-0.07% 
Българска фондова борса

Интервю ▶ 21

Ще закрием циментовия 
завод в Плевен  
до края на 2011 г.

Кризата увеличи 
приходите 
на „М+С 
Хидравлик” 

Компании ▶ 12-13

Компании ▶ 11

медиен бизнес ▶ 22

Застрахователите 
предпочетоха 
инвестициите  
в ДЦК

Ал Пачино 
спечели „Еми” 
за най-добър 
актьор в 
минисериал

Новини ▶ 8 

„Слънчев бряг” 
АД се договаря 
извънсъдебно с 
длъжниците си

Коментар ▶ 2

Когато 
„нарушителят” 
стане  
по-симпатичен

каза за в. „Пари” директорът на „Холсим България” Тодор Костов▶

Раздялата
с кочана

Да си зелен и да спестяваш разходи е модерно. 
Една трета от фирмите в България издават вече 
електронни фактури. Толкова е и делът на клиентите 
им, които са се отказали от хартията  ▶ 4-5
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Печеливш
Георги ранделов

Губещ
Маню Моравенов

От 1 септември Георги Ранделов поема поста 
изпълнителен директор на Microsoft България. Преди 
това той е бил 15 години в IBM, където е оглавявал 
българското представителство на компанията, 
а впоследствие през 2008 и 2009 г. е бил начело на 
бизнес развитието й в част от Западна Европа. 
 още по темата - на стр. 14.

Акциите на „ФеърПлей Пропъртис” АДСИЦ, където 
изпълнителен директор е Маню Моравенов, загубиха 13.89% 
от стойността си само в рамките на вчерашната сесия. 
По позицията на фонда за имоти бяха сключени шест 
сделки, в които 3592 лота смениха собственика си. Цената 
на затваряне се понижи до 0.31 лв. за акция, което сви 
капитализацията до 17.3 млн. лв. 

Понеделник
30 август 2010, брой 164 (4975)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.53845 

-0.16%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.27130   

     +0.16%
Българска народна банка

Sofix: 387.13 

    -0.01% 
Българска фондова борса

BG40: 110.69 

-0.17%
Българска фондова борса

Новини ▶ 9

МВР отива на съд 
заради личните 
документи

Новини ▶ 7

Българските 
туристи 
предпочетоха 
Черно море

Новини ▶ 7

Ключови 
рокади във 
втория ешелон 
на митниците

Новини ▶ 6

Бизнесът 
чака половин 
милиард лева 
от държавата

Новини ▶ 22

Инвеститори 
купуват земи 
за 25 EUR/кв. 
м в Пловдив 

Бизнес срещу Бизнес
... и държавата помежду им

Акцията “Дупетата” все 
повече започва да прилича 
на разчистване на сметки 
и опит за пренареждане 
на пазара  ▶ 4-5

Снимка: Боби Тошев

Мнения

Това е поредната акция, 
защитаваща лични 
интереси. Просто този 
път има по-цветущо 
име и придоби голяма 
популярност заради 
сушата на новини покрай 
лятото. Скоро ще 
потъне отново, защото 
парламентарният сезон 
започва пак. А с него идва и 
интересното.

Мариян огнянов

Питам се само, след като 
този си позволява да се 
произнася, че бизнесменът 
е криминален тип, дали 
има законови основания 
за това и защо не му е 
бил отнет лицензът, ако 
наистина е имал толкова 
много нарушения?

аделина Марини

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Бизнес срещу 
бизнес... и 
държавата помежду 
им. История с 

колбаси, „дупета”, остра 
конкуренция и големи 
усти.

2МВР нарушило 
три закона с 
организацията 
за личните 

документи. 
Министерството 
отива на съд и според 
юристите няма право да 
се оправдава със Siemens.

3 Пътуванията 
на българи в 
чужбина са с 32% 
по-малко през 

юли. Посещенията на 
чужденци у нас са с 6.9% 
повече на годишна база.

Когато „нарушителят” 
стане по-симпатичен
С всяка поредна 
пресконференция на тема „из-
резките от колбаси” интересът от 
страна на журналистите, а и броят 
им в залите, намалява. Съвсем 
скоро той ще секне съвсем и може 
би всичко ще се забрави. Както 
повечето неща у нас. Ще остане 
само едно много неприятно впе-
чатление и усещането, че Нацио-
налната ветеринарномедицинска 
служба в лицето на своя изпълни-
телен директор Йордан Войнов, 
се държи като слон в стъкларски 
магазин. Че е попаднала в ситуа-
ция, в която не трябва да бъде, и 
опитва всячески да излезе от нея, 
трошейки наред. Че от безпомощ-
ност издава странни заповеди, че 
отстранява служители, че про-
меня мотивите и твърденията си, 
така че да паснат на случая. Което 
не е никак редно. 

Не защитаваме бизнеса на 
компанията „САФ Магелан”, 
нито пък искаме безпочвено да 

нападаме държавни структури. 
Усещането обаче е, че само едната 
страна се държи сравнително нор-
мално и логично. Едната страна 
показва документи в своя защита, 
другата създава такива, за да оп-
равдае някак действията си. 

Заповедта на Йордан Войнов, 
с която забранява „вноса” на 
изрезки от колбаси, които са от 
„разнородни партиди, опаковани 
в една транспортна опаковка” 
(каквото и да значи това), би 
трябвало да ни предпази от това 
да консумираме храни без ясен 
произход. При положение че не е 
доказано, че има такива въобще в 
търговската мрежа, а и извън нея, 
тази заповед просто увисва във 
въздуха. 

Ако пък има продукти с 
изтекъл срок на годност, опасни 
за потребителя, както твърдеше 
Йордан Войнов, това се доказва 
с лабораторни проби, каквито не 

видяхме. Нито сега, нито през 
май, когато бяха изгорени 300 
тона месо. От изгорено месо 
лабораторна проба не може да се 
вземе. За сметка на това видяхме 
документи на „САФ Магелан”, 
които според собственика на фир-
мата показват, че е била унищоже-
на и предстои да бъде унищожена 
напълно годна храна.

Сред всички детайли на кара-
ницата се изгубиха някъде други-
те български месопроизводители, 
които печелят от цялата разпра-
вия. Някак излязоха от кадър. А 
най-вече от кадър излезе този, 
който стартира всичко с шумно 
оповестената акция „Дупетата” - 
министър Мирослав Найденов. И 
май е време да излезе от сянката и 
да внесе някакъв ред и обяснение 
- безпристрастно и с препратки 
към съответните заповеди, наред-
би и документи. Все пак редно 
е да има сериозно отношение, 
когато разбиваш един бизнес. 

Земедел-
ското ми-
нистерство 

и ветеринарният 
контрол опитват 
всячески да изля-
зат от капана на 
„Дупетата”, в кой-
то се вкараха сами

коментар

Заповедта на нВМС трябва да пази гражданите от храни без ясен произход, без да има доказателства, че такива въобще има в 
търговската мрежа, тази заповед просто увисва във въздуха СнИМкА БОБИ ТОшЕВ

▶
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цитат

Правителството на 
България бележи сериозен 

напредък в борбата с корупцията 
и организираната престъпност

Число на деня

4.92
млрд. EUR е държавният дълг в края на юли, той се е 

понижил с 18.9 млн. EUR
▶

 робърт Зелик, президент на Световната банка

Вредният дебат и карираният лист
В страната на мощите

Новините от и за 
Божидар Димитров 
догонват по 
количество дори 
новините за прекия 
му началник
Кметовете на Несебър и 
Созопол Николай Дими-
тров и Панайот Рейзи и 
председателят на Съюза 
на собствениците в Слън-
чев бряг Елена Иванова 
са написали и изпратили 
писмо в защита на ми-
нистъра без портфейл 
Божидар Димитров. Пис-
мото съдържа и повода 
за написването му: “В 
последно време се разгоря 
полемика за това истин-
ски ли са откритите в 
Созопол мощи на Свети 
Йоан Предтеча или не 
са.” Няколко изречения 
по-късно има и призив: 
“Обръщаме се към всички 
участници в спора с мне-
ние, че този дебат е абсо-
лютно излишен и вреден 
за българския туризъм и 
държавата като цяло.”

Вредните и 
полезните дебати
Доколко един дебат може 
да бъде вреден е спорно. 
Със сигурност обаче лип-
сата на публичен разговор 
е вредна. Писмото беше 
разпространено от инфор-
мационна агенция “Фокус”, 
която посочи източника си с 
думите “съобщиха от каби-
нета на министъра”. Рабо-
тещите в правителствената 
информационна служба не 
знаеха за подобно писмо. 
Служителят, който пряко 
отговаря за Божидар Дими-
тров, също не беше чувал 
за писмото. След запитване 
към кабинета на министъра 
без портфейл получихме и 
копие от писмото.

Чудеса, много чудеса
Тази новина е част от по-
редицата съобщения, свър-
зани с активностите на Бо-
жидар Димитров. Мощите 
правели чудеса. Хиляди се 
стичат в Созопол. Дянков 
обеща още пари за... Об-
щото между тези новини 
е източникът - Божидар 

Димитров. Очевидно ня-
кой пише съобщения и ги 
разпространява от името 
на министъра, но работе-
щите в правителствената 
информационна служба не 
знаят за това. Експертът в 
кабинета на министъра без 
портфейл Нуша Иванова 
заяви за в. “Пари”, че нямат 
договор с външна агенция 
за информационно обслуж-
ване, и отхвърли предполо-
жението за инвестиции в 
пиара на министъра.

цената на 
една табела
В началото на месеца пра-
вителството отпусна 420 
хил. лв. за реставрация на 
църквата, в която се съхра-
няват откритите мощи. Сед-
мица по-късно министърът 
на финансите изненадващо 
намери допълнителни 857 
хил. лв. за археологически 
разкопки, като малка част 
от тях отиват за остров Све-
ти Иван до Созопол, където 
бяха открити мощите. “Съз-
дадени са всички предпос-
тавки броят на туристите у 

Прокуратурата 
прекрати частично 
разследването срещу 
Николай Цонев, 
Петър Сантиров 
и Тенчо Попов за 
предлагане на подкуп 

Според заместник град-
ския прокурор на София 
Божидар Джамбазов не са 
събрани достатъчно до-
казателства, че бившият 
военен министър Николай 
Цонев, съдията от град-
ския съд Петър Сантиров 
и бившият секретар на фи-
нансовото министерство 
Тенчо Попов са предлагали 
подкуп. Досега няколко 
съдебни състава са излезли 
със становище, че няма 
достатъчно улики. За това 
прокуратурата е прецени-
ла да остави единствено 
обвиненията за даване на 
подкуп. Очаква се обвини-
телният акт скоро да влезе 
в съда. Сантиров ще бъде 
обвинен като помагач, а 
Попов и Цонев - като из-
вършители. Според обви-
нението двамата са дали 

подкуп на следователя Пе-
тьо Петров, за да бъде “по-
тулено” разследване срещу 
военното министерство за 
неизгодна сделка.

Тримата обвиняеми бя-
ха задържани при показ-
на акция на полицията и 
прокуратурата на 1 април. 
Тогава Тенчо Попов беше 
задържан в офиса на съпру-
гата си в центъра на София 
с белязани 20 хил. EUR. 
Той трябвало да предаде 
парите на Петров, които 
били осигурени от Нико-
лай Цонев. Според съдията 
Петър Сантиров е играл 
посредническа роля в ця-
лата схема.

Отделно срещу Цонев 
прокуратурата повдигна 
още три обвинения. Пър-
вото е за разпореждане с 
бюджетни средства, които 
не са били по предназначе-
ние, а второто е за сключва-
не на неизгодни договори за 
доставки и съхранение на 
хранителни продукти на 
армията. Освен това срещу 
Цонев е заведено дело, че 
е ощетил с над 8 млн. лв. 
бюджета на военното ми-
нистерство.

Част от обвиненията 
срещу Николай 
Цонев отпаднаха

Голяма лъжица

отпуснатите от правителството 420 хил. лв. за църквата в Созопол очевид-
но не стигат за поставянето на табела   Снимка краСимира ХаджииВаноВа

▶

нас бързо да се увеличава”, 
пише още в писмото. Една 
от всичките предпоставки 
виси на входа на църквата - 

кариран лист с написани на 
ръка часове за посещение. 
С правописна грешка. Ко-
ето свежда цялата история 

до определението, което 
Божидар Димитров даде на 
българския народ. 

иван Бедров

Парите ще дойдат 
от Абу Даби, а 
общината ще участва 
с апорт на земя

Абу Даби и София договарят 
строежа на писта за състеза-
ния от Формула 1 в Бълга-
рия, съобщиха от пресцен-
търа на Министерския съвет. 
Предвижда се пистата да 
бъде изградена край София, 
но детайлите все още не 
са изяснени. Инвеститор в 
проекта е Абу Даби. За тази 
цел ще се създаде съвместна 
компания между общината и 
Обединените арабски емир-
ства. Столицата се участва 
с апорт на земята. Предсе-
дател на организационния 
комитет за изграждане на 
трасето e бившият вътрешен 
министър Румен Петков. Той 
и главният архитект на Сто-
личната община арх. Петър 
Диков не бяха открити за 
коментар.

договорено 
сътрудничество
Трайчо Трайков, министър 
на икономиката, енерге-

Правителството се ангажира 
и с писта за Формула 1 

тиката и туризма, и шей-
хът на Абу Даби Мохамед 
Абдул Жалил ал Блюки 
подписаха споразумение 
за икономическо сътрудни-
чество. Жалил е президент 
на държавната компания 
Emirates Associate Business 
Group.

други партньорства
Освен с Трайков шейх Мо-
хамед Абдул Жалил ал Блю-
ки се срещна и с премиера 
Бойко Борисов. Шейхът е 
изявил готовност да участва 
и в други инфраструктурни 
проекти у нас, като приста-
нища, магистрали и други. 

По разпореждане на пре-
миера МИЕТ и Българската 
агенция за инвестиции  ще 
предоставят на ЕАBG ин-
формация за партньорство 
в различни сфери на ико-
номиката, като земеделие, 
високи технологии, недви-
жими имоти и др.

Снимка REUtERs
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„Добър ден, казвам се Иван 
Иванов и съм служител на 
„МобилТел”. Вие сте наш 
клиент от няколко години, но 
знаете ли, че можете да полу-
чавате месечната си фактура 
в електронен вид, а не по 
пощата? Така ще помогнете 
за опазването на околната 
среда, а електронната ви 
фактура по нищо няма да 
се различава от старата. Ще 
можете да я преглеждате по 
всяко време, като влезете 
в клиентския си профил в 
сайта на компанията.” 

Горе-долу така звучи 
обаждането, което можете 
да получите от служител 
на мобилния ви оператор. 
А фирмите, които предлагат 
подобни възможности за 
клиентите си, постепенно 
се увеличават, така че скоро 
броят на фактурите, които 
получавате в пощенската 
си кутия, може значител-
но да намалее. От октом-

ври е-фактура ще въведе и 
енергийната компания „ЧЕЗ 
България”. 

B2B и B2C
Всъщност фирмите общу-
ват електронно не само с 
крайните си клиенти, но и 
с контрагентите си, както 
правят редица лизингови 
дружества или търговски 
вериги, като например „Пи-
кадили”. На бизнес жаргон 
това са два различни форма-
та - B2C (Business to Clients) 
и B2B (Business to Business). 
С други думи, като гражда-
нин вие можете да получи-
те електронна фактура за 

телефона или тока си, но 
като собственик на фирма 
да получите електронна фак-
тура за стоката или услугата, 
която сте купили. 

Защо да сме  
електронни?
Общо около 28% от бизнеса 
в България използва е-фак-
тури, показват данните на 
Eurostat за 2009 г. В рамките 
на целия Европейски съюз 
(ЕС) компаниите, които из-
бират електронния формат, 
са с дял от 23%, като той 
непрекъснато се увеличава 
на годишна база.

При смяната на хартиена-
та фактура с електронна се 
помага за опазването на 
околната среда и се намаля-
ва броят на отсечените дър-
вета. Само в Европа може 
да бъдат пощадени около 
12 млн. дървета. Екопри-
чината за новата дигитална 
тенденция е добра, но далеч 

не е единствената, като в 
същото време недостатъкът 
май се свежда само до евен-
туалния проблем от грешка 
или повреда в системата 
(вж. карето). 

Всъщност с използване-
то на е-фактури бизнесът 
не само показва, че е от-
говорен, но и реализира 
икономии. По оценка на 
различни източници ком-
паниите може да отчетат 
съкращения на разходите 
си за тази дейност от 40 
до 80%. Ако всички около 
14 млрд. фактури, които се 
обменят на принципа B2B 
в рамките на ЕС, преминат 
към електронен формат, то 
ще се спестят разходи за 
около 260 млрд. EUR на го-
дина, или около 2% от БВП 
на общността, показват из-
численията на експертите 
от Deutsche Bank.

Освен икономии на 
средства бизнесът може 

Раздялата с кочана
да постигне и по-бърз и 
качествен обмен на инфор-
мацията за финансовите 
задължения на клиентите 
или контрагентите си и ако 
им предлага отстъпки при 
по-ранно плащане, дори да 
повиши събираемостта на 
вземанията си.

Електронен опит
В Европа фирмите, които 
издават електронни фактури, 
са предимно от сектор Теле-
комуникации, информацион-
ни технологии и търговци с 
автомобили. Българският па-
зар не прави изключение от 
тази тенденция. Причините, 
поради които бизнесът у нас 
се обръща към е-фактурите, 
също не са изненадващи - 
екология и ограничаване на 
разходите, показа допитване 
на в. „Пари” (вж. карето). Де-
лът на клиентите им, които 
ползват е-фактури, варира 
от около 10 до 30%, като 
прогнозата на мениджърите 
е той да се увеличава не-
прекъснато. Икономиите на 
компаниите от въвеждането 
на е-фактури не са за прене-
брегване, като разходите им 
за издаване на фактури са се 
свили с 50 до 100%.

Сам воин  
или с копиеносец
Някои от фирмите, които са 
въвели е-фактури, са напра-
вили незначителни разходи 
за въвеждането на новите 
функции в работата си. Те 
обикновено са заложили 
на собствения си IT екип, 
който е направил известни 
подобрения в информацион-
ната система на компанията. 
Има и други, като например 
„Пикадили”, които са инвес-
тирали около 100 хил. лв., за 
да се сдобият със специали-
зиран софтуер, хардуер и да 
обучат служителите си да 
работят с него. Има и трети, 
които се обръщат към специ-
ализирани компании, които 
имат система за въвеждане, 
съхранение и обмен на е-
фактури. В такива системи 
служителите въвеждат дан-
ни за фактури, подписват 
ги с електронен подпис, а 
след това служителите на 
системата уведомяват чрез 
e-mail лицето, което трябва 
да плати съответната сума. 

Такава система е и еFaktura.
bg на „Борика Банксервиз”. 
Тя е създадена през 2007 г., 
като към момента се ползва 
от около 130 фирми. Все-

Компаниите се преориентират към е-фактури 
не само заради екосъзнанието си,  
но и за да пестят време и пари

Предимства
Удобен достъп
клиентите имат по�бърз и лесен
достъп до фактурата си по всяко
време и от всяко място, стига да
имат достъп до интернет

Сигурност на доставката
фактурата няма да бъде изгубена
или да попадне в чужда
пощенска кутия

Екология
компаниите, които издават, и потребителите, които ползват
електронни фактури, помагат за "спасяването" на дървета
от отсичане

Съхранение
не е необходимо да се трупат хартиени документи вкъщи

Подобряване в организацията на фирмата
с използването на електронна фактура се освобождават финансови
и човешки ресурси, които могат да се използват за други цели

Скъсяване на сроковете
оптимизират се сроковете за доставка и разплащане. Намалява
се и времето за обработка на данните

Икономии
по данни на различни проучвания компаниите пестят от
�� до ��% от предишните си разходи за издаване на фактури

Недостатъци

B2B

B2C
�����% ����.�% ���.�% < �.�%

�

Бъ
лг

ар
ия

Ун
га

ри
я

Ки
пъ

р

Ве
ли

ко
бр

ит
ан

ия

Сл
ов

ен
ия

По
лш

а

Ав
ст

ри
я

Ис
па

ни
я

Че
хи

я

Лю
кс

ем
бу

рг

Ир
ла

нд
ия

Ф
ра

нц
ия

ЕС По
рт

уг
ал

ия

Хъ
рв

ат
ия

Ш
ве

ци
я

М
ал

та

Сл
ов

ак
ия

Ли
тв

а

Ге
рм

ан
ия

Но
рв

ег
ия

Ни
де

рл
ан

ди
я

Ит
ал

ия

Ф
ин

ла
нд

ия

Ес
то

ни
я

Ла
тв

ия

�

��

графика: Гриша Струнджевизточник: EUROSTAT

��

��

��

��

��

��

��

2823

�% ��% ��%

Строителство

Транспорт

Ютилитис сектор
�ток/вода/парно/газ�

Производство

Издателска дейност

Търговия на дребно

Финансови услуги

Търговия на едро

Компютърни услуги

Телекомуникации

Търговия с МПС

обмен на фактури между компании

обмен на фактури между компания и краен клиент

Прогнозен дял на електронните фактури за ���� г. Използване на електронните фактури в Eвропа по сектори Получатели > издатели Планини от хартия

Получатели на фактури Издатели на фактури

Софтуерен "бъг"
при поява на софтуерни проблеми,
клиентите могат да получат
фактурата по�късно, а дори и да се
допуснат грешки в данните, да се
заличи информация и т.н.

95 %
5 %

3 %

8 %

12 %

Издатели и получатели

Получатели на фактури

Издатели на фактури

Електронни
фактури

Дял на предприятията от ЕС, които използват 
електронни фактури, ���� г.

Дял на електронните фактури от общия
обмен на фактури в ЕС, ���� г.

Дял на предприятията от ЕС, които издават или получават електронни фактури, ���� г.

Кой ще спаси дърветата ?
Дял на предприятията в държавите от ЕС, които издават или получават електронни фактури за ���� г.,в %

Хартиени
фактури

източник: Billentis

Дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg



"Овергаз"
Анкета

въвежда e�фактура от: октомври ���� г.
разходи: � хил. лв.
икономии: ���� лв. месечно
дял клиенти, които я ползват: ���� домакинства иил �% от клиентите на компанията
прогноза за промяна на дела: ще се увеличат до ��%

"Мобилтел"
въвежда e�фактура от: ���� г.
разходи: в разработването на системата са участвали служители на компанията 
икономии: няма данни
дял клиенти, които я ползват: над ��% от клиентите �.� млн. души
прогноза за промяна на дела: до ��% от клиентската база на компанията до края на ���� г.

"ЧЕЗ България"
въвежда e�фактура от: октомври ���� г.
разходи: няма допълнителни разходи, тъй като въвеждането на е�фактурата е
свързано с функционалности на клиентската система на компанията
икономии: ефектът е свързан с освобождаване на ресурс � финансов и човешки, който
би могъл да се използва за подобряване на обслужването на клиентите Пести се от
разходите за отпечатването и доставянето на фактурата, което струва на ЧЕЗ по
около �� ст. на месец на клиент   
дял клиенти, които я ползват: около ��% от абонатите ще се възползват от нея.
Общият брой на кллиентите на CEZ е над � млн. души
прогноза за промяна на дела: до ��� години може да се очаква делът да достигне ��%

"Пикадили"
въвежда e�фактура от: октомври ���� г.
разходи: над ��� хил. лв. 
икономии: е�фактурите излизат с ��% по�евтино от тези на хартия
дял клиенти, които я ползват: търговската верига обменя по електронен път заявки
за доставки с над ��� доставчика, като с �� от тях си разменят и електронни фактури
прогноза за промяна на дела: целта на компанията е е�фактурите да имат дял от ��%
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Може ли да има 
единна е-фактура в ЕС

Експертите се опитват 
да създадат единни 
стандарти и да хармо-
низират законодател-
ството на общността

Да се улесни обменът на фак-
тури в електронен формат в 
рамките не само на една дър-
жава, но дори и между от-
делните държави членки на 
Европейския съюз (ЕС). Това 
е в основата на инициативата 
European Electronic Invoice 
Framework, която се появи 
като следствие на Договора 
от Лисабон и по-глобалната 
цел, заложена в него - да 
се създаде по-благоприятна 
среда за бизнеса.

Пречки пред идеята
За да може да се въведе 
използването на единната 
електронна фактура в рам-
ките на ЕС, на първо място 

трябва да се изчистят зако-
нодателните пречки. Зако-
нодателството в отделните 
страни не само трябва да 
се хармонизира, но и като 
цяло да се повиши довери-
ето в използването на такъв 
международен документ. 
Конкретни дебати в тази на-
сока се водят още от 2002 г., 
но до момента все още няма 
сериозен напредък, освен 
че се акцентира на послани-
ето - е-фактурите са нещо 
важно, бизнесът има изгода 
от използването им, така че 
в бъдеще използването им 
ще се увеличава.

Препоръки,  
а не задължения
Бизнесът е в очакване на про-
мените, но в същото време е 
против въвеждането на стро-
ги изисквания и предпочита 
по-скоро да има препоръки, с 
които да се съобразява. 

ки месец през нея минават 
около 78 хил. фактури, като 
компаниите плащат макси-
мум по 0.50 лв. за обработен 
документ, но са възможни 
и отстъпки в зависимост от 
обема на документите. 

„Броят на фирмите, които 
ползват услугите ни, непре-
къснато се увеличава, тъй 
като чрез електронния обмен 
на данни те получават по-го-
ляма сигурност, че фактурата 
им ще пристигне до крайния 
получател, а той понякога е 
на доста отдалечено място, 
дори и в чужбина. Освен 
това те пестят от разходите 
си за отпечатване и куриер, а 
по време на криза те също не 
са за подценяване”, комен-
тира за в. „Пари” Вергиния 
Коларска, началник-отдел 
„Макретинг и продажби” в 
„Борика Банксервиз”.

В бъдеще компаниите все 
повече ще се обръщат към 
дигиталния обмен на счето-
водна информация. Просто 
няма как да отхвърлят по-
евтиното, по-лесното и по-
бързото. И докато бизнесът 
навлиза в своята електронна 
ера, държавата все още не е 
приключила проекта си за 
електронно правителство.

Предимства
Удобен достъп
клиентите имат по�бърз и лесен
достъп до фактурата си по всяко
време и от всяко място, стига да
имат достъп до интернет

Сигурност на доставката
фактурата няма да бъде изгубена
или да попадне в чужда
пощенска кутия

Екология
компаниите, които издават, и потребителите, които ползват
електронни фактури, помагат за "спасяването" на дървета
от отсичане

Съхранение
не е необходимо да се трупат хартиени документи вкъщи

Подобряване в организацията на фирмата
с използването на електронна фактура се освобождават финансови
и човешки ресурси, които могат да се използват за други цели

Скъсяване на сроковете
оптимизират се сроковете за доставка и разплащане. Намалява
се и времето за обработка на данните

Икономии
по данни на различни проучвания компаниите пестят от
�� до ��% от предишните си разходи за издаване на фактури

Недостатъци

B2B

B2C
�����% ����.�% ���.�% < �.�%
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Издателска дейност

Търговия на дребно

Финансови услуги

Търговия на едро

Компютърни услуги

Телекомуникации

Търговия с МПС

обмен на фактури между компании

обмен на фактури между компания и краен клиент

Прогнозен дял на електронните фактури за ���� г. Използване на електронните фактури в Eвропа по сектори Получатели > издатели Планини от хартия

Получатели на фактури Издатели на фактури

Софтуерен "бъг"
при поява на софтуерни проблеми,
клиентите могат да получат
фактурата по�късно, а дори и да се
допуснат грешки в данните, да се
заличи информация и т.н.

95 %
5 %

3 %

8 %

12 %

Издатели и получатели

Получатели на фактури

Издатели на фактури

Електронни
фактури

Дял на предприятията от ЕС, които използват 
електронни фактури, ���� г.

Дял на електронните фактури от общия
обмен на фактури в ЕС, ���� г.

Дял на предприятията от ЕС, които издават или получават електронни фактури, ���� г.

Кой ще спаси дърветата ?
Дял на предприятията в държавите от ЕС, които издават или получават електронни фактури за ���� г.,в %

Хартиени
фактури

източник: Billentis
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Активният сезон започ-
на, а с него се отпушиха 
и критиките към финан-
совия министър Симеон 
Дянков. Първите упреци 
дойдоха от лидера на ДСБ 
Иван Костов. Съмнявам 
се в способността на Си-
меон Дянков да се справи 
с предизвикателствата на 
кризата, каза Костов. Той 
обаче допълни, че парти-
ята му подкрепя усилията 
на Дянков. Въпреки това 
обаче въпросът дали фи-
нансовият министър се 
справя с последиците от 
кризата, остава отворен. 

Според Иван Костов про-
блемът на управляващите 
е, че идеи за реформи има, 
но липсва практическо 
приложение. Преди време 
българският еврокомисар 
Кристалина Георгиева пре-
дупреди, че липсата на ре-
форми в здравеопазването 
ще фалира държавата ни. 

Отлагането на реформите 
в ключови сектори за ико-
номиката ни допълнително 
утежнява положението у 
нас. Според съпредседа-
теля на Синята коалиция  
намаляването на бюдже-
тите на болниците крие 
риск те да натрупат още 
задължения и да не могат 
да изпълняват ангажимен-
тите си в бъдеще.

Рисковете  
се увеличават
От ДСБ отново бяха кате-
горични, че ще има допъл-
нително свиване на при-
ходите в края на годината. 
Икономиката ни не само 
заспива, а подобно на меч-
ка се прибира в бърлогата 
си, скривайки се в сянката 
на сивата икономика, оп-

ДСБ прогнозира по-малко приходи 
и се усъмни в качествата на Дянков
Ще има повторна актуализация на бюджета за тази година,  
бяха категорични от партията

Над 1.5 млн. лв. оборот излязоха  
на светло само за четири дни

След проверките 
на НАП оборотите 
на четирите 
най-популярни 
заведения в Слънчев 
бряг са скочили над  
230 хил. лв.  

Над 1.5 млн. лв. оборот 
регистрираха за два уи-
кенда заведенията по Чер-
номорието в резултат на 
проверките на Национал-
ната агенция за приходи-
те. Заради укрити данъци 
хазната е била ощетена 
със 150 хил. лв. само за 
четири дни. 

Варненска дискотека е 
започнала да отчита 14 
пъти по-големи приходи 

във времето, когато е про-
верявана от данъчните, 
каза изпълнителният ди-
ректор на НАП Красимир 
Стефанов. Данъчният шеф 
лично е ръководил акция-
та в морската столица. 

осветляване
В същото време общите 
приходи на 4-те най-из-
вестни заведения в Слън-
чев бряг за петък и събота 
надхвърлиха 230 хил. лв. 
Данъчните са пресметна-
ли, че за ден едно заведе-
ние в Слънчев бряг прави 
оборот от 50 до 70 хил. лв. 
Последните проверки по 
морето отново показаха, 
че близо 60% от оборотите 
се укриват.  Развлекателно 
заведение в Лозенец пък 

не е отчело нито един лев 
приходи за целия юли, са 
констатирали данъчните 
инспектори. Виждаме, че 
в резултат на нашите про-
верки все повече и повече 
търговците стават дис-
циплинирани, каза още 
шефът на НАП.

операция  
“Дисциплинираните”
По думите му вече по мо-
рето и за захарен памук се 
издават касови бележки, 
но винаги има какво още 
да се желае. 

За по-малко от един ме-
сец са направени 1000 
проверки на търговски 
обекти, обобщи Красимир 
Стефанов.

Биляна вачева
За по-малко от месец данъчните са проверили 1000 бара, дискотеки и други раз-

влекателни заведения по морето
▶

иса ситуацията Костов. 
По думите му дните през 
лятото показват продължа-
ващ спад на икономиката и 
недостатъчни постъпления 
от данъци и осигуровки.

Очертава се сериозен 
недостиг на приходите и 
превишени разходи. Рискът 
може да се превърне в реал-
на заплаха за финансовата 
политика през следващата 
година, предупреди Кос-
тов. 

Той допълни, че има риск 
от по-висок общ дефицит 
от предвидения, което ще 
предизвика повторни акту-
ализации в края на година-
та. От ДСБ бяха категорич-
ни, че няма да подкрепят 
повторна актуализация на 
бюджета. България може 
да си позволи покачване на 
бюджетния дефицит, каза 
преди време Кристалина 
Георгиева.

Контратеза
Икономистите обаче смя-
тат, че тази година няма да 
има повторна актуализация 
на бюджета. Приходите са 
заложени реалистично и в 
края на годината по всяка 
вероятност те ще се събе-
рат, коментира за в. “Пари” 
Лъчезар Богданов, иконо-
мист от “Индъстри Уоч”. 
Според него проблемът не 
е с приходната част на хаз-
ната, а с разходната. Рискът 
в краткосрочен план пред 
икономиката ни е раздува-
нето на разходите. Според 
Богданов много ще е труд-
но да се свият разходите и 
на практика правителство-
то трябва да се заеме с тази 
задача, а не непрекъснато 
да гледаме ПР акциите на 
НАП по морето за повиша-

икономиката ни не само заспива, а подобно на мечка се прибира в бърлогата си, скривайки се в сянката на 
сивата икономика, каза иван Костов
▶

ване на приходите.

Друг прочит
Богданов цитира доклад за 
американската икономика, 
в който ставало ясно, че ка-
квито и данъчни преферен-
ции да приеме държавата, 
тя събира горе-долу едни 
и същи данъчни приходи. 

На практика всичко зависи 
от състоянието на иконо-
миката, когато тя е нагоре, 
има повече постъпления, а 
когато има спад, логично 
тенденцията е обратна. Ако 
има фирми, които крият да-
нъци, в много от случаите 
те го правят с цел оцелява-
не, каза още икономистът.

На килимчето
Заради риска от допълни-
телен спад на постъпле-
нията от ДСБ ще поискат 
бюджетната комисия да 
изслуша ръководителите 
на НАП, митниците, НОИ, 
НЗОК, Министерството 
на финансите относно из-
пълнението на приходите 

и прогнозите им за из-
пълнението на бюджета 
до края на годината. Чак 
след това Костов деклари-
ра позицията си относно 
фискалната политика на 
страната и дали има нужда 
от персонални промени в 
кабинета.

Биляна вачева

Снимка емилия коСТадинова
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Експерти съветват да се строи още 
преди положителен отговор от ЕК
Препоръките са в 
бъдеще да се ускори 
усвояването на евро-
пари, да се намали 
бюрокрацията и да се 
подобри работата на 
администрацията 

Темповете, с които се ус-
вояват средствата от евро-
пейските фондове, трябва 
да се увеличат, нужно е да 
се намали бюрокрацията и 
да се укрепи администра-
тивният капацитет. Това са 
трите основни послания 
в Междинния доклад за 
усвояването на средствата 
от ЕС в България за пър-
вото полугодие на 2010 г., 
подготвен от Комисията 
по европейските въпроси 
и контрол на европейските 
фондове (КЕВКЕФ). В него 
се прави преглед на напре-
дъка по всички европрог-
рами, като се акцентира 
на постигнатия напредък, 
проблемните области и се 
дават принципни препоръ-
ки за работа в бъдеще. До-
кладът ще бъде представен 
по време на заседанието на 
КЕВКЕФ в сряда.

„Транспорт”
„Напредъкът е задоволите-
лен, но цялостната ситуа-
ция предизвиква тревоги”, 
е изводът на експертите 
за програма „Транспорт”. 
Според тях най-сериозно 
е положението, свързано с 
усвояването на парите за 
жп инфраструктурата и на 
тези за развитие на транс-
европейските и основните 
национални пътища. При-
теснителен е и фактът, че 

все още няма разплатени 
средства за морските и 
водните пътища. Препо-
ръката на комисията е да 
се оптимизира управле-
нието на програмата и да 
се ускорят строителните 
дейности. 

Експертите дори съвет-
ват да се разреши подава-
нето на проекти, които са 
с по-висока стойност от 
наличната по конкретната 
ос, както и да се започне 
изпълнението на големи-
те проекти в сектора още 
преди одобряването им от 
страна на Еврокомисията. 
Целта е да се компенсира 
забавянето в изпълнението 
на отделните проекти.

„околна среда”
Положителното по програ-
ма „Околна среда” е, че 
са прегледани проектите 
в сектор „Води”, с което 
са отстранени проблеми 
и са спестени средства. 
В същото време обаче в 
сектор „Отпадъци” не са 
стартирани предвидените 
за 2010 г. процедури за-
ради липса на проектна 
готовност на бенефици-
ентите. От заявените 23 
регионални депа за изграж-
дане с европари само три 
общини имат готовност -  
София, Ботевград и Пер-
ник. Ако бенефициентите 
не си подготвят проектите 
навреме, срещу България 
може да бъдат стартирани 
наказателни процедури и 
затова от комисията об-
ръщат внимание, че Ми-
нистерството на околната 
среда и водите трябва да 
продължи диалога си с об-
щините. 

„Регионално  
развитие”
Подобрено е разплащането 
и 91% от парите по програ-
мата ще бъдат алокирани, 
но общините нямат собст-
вен финансов ресурс, а 
липсата на одобрена нацио- 
нална здравна карта може 
да забави усвояването на 
пари от общинските ле-
чебни заведения, се казва 
в доклада. Препоръките 
отново са да се работи за 
укрепване на капацитета 
на бенефициентите и тях-
ната проектоготовност. 

„Развитие на  
човешките ресурси”
По програмата има устой-
чив темп на договаряне и 
изплащане на средства, 
но трябва да се предприе-
мат превантивни дейст-
вия, тъй като съществува 
опасност от двойно фи-
нансиране. Проектите са 
много, но за малки суми 
и обработката им значи-
телно се бави, отчитат от 
КЕВКЕФ.

„Конкурентоспосо-
бност”
Предприети са действия 
за опростяване на проце-
дурите и ускоряване на 
процесите на усвояване 
на европарите, но това не 
е достатъчно. Процесът 
по реалното използване 
на парите по инициатива-
та JEREMIE трябва да се 
ускори, съветват от коми-
сията. Интересът към про-
грамата може да намалее 
заради проблемите досе-
га, така че тя има нужда от 
засилена инфокампания, 
се казва още в доклада.

Министри ще пишат проектозакон за два дни
Тотю Младенов 
одобри прилагането 
на колективен трудов 
договор за хартиената 
промишленост

Министрите на културата 
Вежди Рашидов и на со-
циалната политика Тотю 
Младенов трябва за два 
дни да подготвят проект 
за нов Закон за установя-
ване на трудов и осигу-
рителен стаж. Те трябва 
да представят документа 
на първото заседание на 
правителството утре.

Експресно решение
Задачата им възложи лично 
премиерът Бойко Борисов 
след работна среща, в ко-
ято участваха главният се-
кретар на правителството 
Росен Желязков и управи-
телят на НОИ Христина 
Митрева. Поводът за нея 
беше статия в „24 часа” 
на Йордан Караджов от 
група „Сигнал”. В нея той 
се оплаква, че архивите на 
Концертна дирекция към 
културното министерство 

са изгорели и музикантите 
няма как да си докажат 
трудовия стаж преди 1986 
г. и съответно - да се пенси-
онират. Оказва се, че един-
ственият законов вариант 
на Караджов и колегите му 
да докажат, че са се труди-
ли по-рано, е по т. нар. Указ 
за установяване на трудов 
стаж по съдебен ред. Той 
обаче е написан в далеч-
ната 1961 г. и последно е 
ремонтиран през 1989 г.

Бившият 
 синдикалист 
Преди да реши проблема 
със стажа на музиканти-
те, министърът на труда 
Тотю Младенов се зае с 
друг проблем. Бившият 
синдикалист подписа за-
повед, с която разпростря 
прилагането на браншов 
колективен трудов дого-
вор. Той е сключен между 
Браншовата камара на ра-
ботодателите от целуло-
зно-хартиената промиш-
леност, Федерацията на 
синдикалните организации 
от горското стопанство и 
дървопреработващата про-
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Заслужаваме шестица за подобренията в усвояването на европарите, каза 
Моника Панайотова, председател на Комисията по европейските въпроси  
 снимка БоБи тошеВ

▶

На певците като васил Найденов може да им се наложи да доказват с награди от 
„Златния орфей” например, че са работили преди 1986 г. снимка емилия костадиноВа

▶

3
▶ браншови колективни 
трудови договора раз-
простря социалният 
министър

1961
▶ г. е написан Указът за 
установяване на тру-
дов стаж по съдебен ред, 
променен е последно през 
1989 г.

мишленост и Федерация 
„Лека промишленост” на 
КТ „Подкрепа”. С разпрос-
тирането му от министъра 
действието на договора се 
разпространява във всички 
фирми от бранша, дори и 
в тези, чиито шефове не 

са слагали подписите си 
под такова споразумение. 
Така обаче работещите 
могат да се възползват от 
по-високите размери на 
минималните заплати за 
различните длъжности, от 
допълнителните трудови 

възнаграждения за нощен 
труд, от по-високите став-
ки за трудов стаж и профе-
сионален опит, повече дни 
платен годишен отпуск 
и т. н. 

Подписаният вчера от 
министъра браншов ко-

лективен трудов договор 
е третият, който Младенов 
разпростира. През март той 
направи същото с ВиК сек-
тора, а през май - в бранша 
за производството на пиво 
и на малц. 

Красимира Янева

„Административен 
капацитет” и 
„Техническа помощ”
Усвояването изостава, кон-
статирани са нередности от 
проверяващи институции и 
графикът за обявяване на 
нови процедури не се спаз-
ва, констатират експертите 
за програма „Администра-
тивен капацитет”. Съветът 
им е да ползват опита на 
експертите от програма 

„Развитие на човешките 
ресурси”. По отношение на 
работата на програма „Тех-
ническа помощ” е отчете-
но, че информационната 
система ИСУН разширява 
функционалността си, но 
усвояването на средствата 
изостава. 

Земеделие
Комисията е доволна от 
напредъка в работата на 

Програмата за развитие на 
селските райони (ПРСР), 
като единствената забе-
лежка е свързана с късното 
обявяване на нови проце-
дури за кандидатстване. За 
програма „Рибарство” пък 
се настоява да се работи 
за получаване на оцен-
ка за съответствие, което 
трябва да се случи през 
септември.

Дарина Черкезова
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ДВСК ограничи 
вноса на 
изрезки 
от колбаси

Директорът на Национал-
ната ветеринарномедицин-
ска служба Йордан Войнов 
изпълни заканата си и из-
даде заповед, с която се за-
бранява вносът на изрезки 
от колбаси от разнородни 
партиди, съобщи Минис-
терството на земеделието 
и храните. Заповедта влиза 
в сила веднага, а целта й 
е “допусканите до пазара 
у нас изрезки да са само 
от една партида, така че 
ветеринарните власти да 
могат да проследяват тех-
ния произход, датите на 
производство и срока на 
годност”.

Няма смесени 
 партиди
Междувременно Георги 

Костадинов, собствени-
кът на компанията “САФ 
Магелан”, чийто бизнес 
най-много пострада от ак-
цията “Дупетата”, обяви, 
че заповедта е нелепа. Не 
разбирам какво трябва да 
значи това. Че не можем 
да возим в един камион 
различни партиди от раз-
лични заводи ли, риторич-
но попита той. Ние внася-
ме продукцията опакована 
в палети. Те може да са от 
няколко различни партиди 
на една фирма или пък 
от различни фирми, но 
всяка партида има съот-
ветния документ, обяс-
ни още Костадинов. Ако 
ограничението важи за 
това да не ги събираме в 
един камион, това е пълен 

абсурд”, коментира още 
той. Костадинов отрече да 
има практика да се смес-
ват партидите в крайната 
опаковка. Няма никаква 
логика да ги смесвам и 
да рискувам, след като 
мога да ги опаковам по-
отделно. Всяка опаковка 
има номер, който води 
до съответната партида 
и съответните животни”, 
уточни шефът на “САФ 
Магелан”.

в защита
Георги Костадинов пред-
стави пред журналисти до-
кументи, които по думите 
му са доказателства и обор-
ват всяко едно изказване 
и твърдение на директора 
на Националната ветери-

Собственикът на 
“САФ Магелан” показа 
удостоверения за продуктите, 
нарочени да бъдат нередни

“Слънчев бряг” АД се договаря 
извънсъдебно с длъжниците си
Новото ръководство 
се опитва да повиши 
събираемостта на 
средства

Ние заварихме празна ка-
са. Справяме се някак, но 
е трудно. Има известни 
приходи, но събираемостта 
е ниска. Това каза за вест-
ник “Пари” директорът на 
“Слънчев бряг АД” Мария 
Михалева. По думите й 
доста страни дължат па-
ри на дружеството, но с 
част от тях са сключени 
извънсъдебни споразуме-
ния за изплащането им. 
“Договорихме се и с хо-
телиерите, които дължат 
суми, и повечето от тях 
се издължиха. Вече сами 
експлоатираме всички пар-
кинги, не се дават под наем 
срещу символични суми, 
както беше преди. Вярно, 
че приходите от тях не са 
особено високи, защото 
сме длъжни да работим с 

фиксирани от общината 
тарифи, но пак е нещо”, 
обясни Михалева. Тя до-
бави и че е предоговорено 
отдаването под наем на 
складовите помещения и 
оттам също има известно 
повишаване на приходите. 
Михалева съобщи още, че 
към момента са спрени 
всякакви разходи за ре-
клама, защото в момента 
не могат да си позволят 
подобни разходи.

визия за развитие
По думите й в края на  сеп-
тември новото управление 
на “Слънчев бряг” АД ще 
представи своята визия за 
развитието на курорта пред 
принципала на дружество-
то в лицето на държавата. 
Засега целите са да се ста-
билизира дружеството и да 
се пресече източването на 
пари от него. 

Друга цел ще бъде ин-
фраструктурата на курорта 
да е в изряден вид. Общи-

на Несебър пое издръжка-
та на уличното осветление 
в курорта и това е облекче-
ние. Нашето желание да 
си запазим собствеността 
върху инфраструктурата и 
в момента подготвяме ико-
номическа обосновка, но 
решението е на държавата, 
тъй като тя е собственик на 
75% от дружеството, каза 
изпълнителният директор 
на “Слънчев бряг” АД.

Няма хотели 
за събаряне 
Незаконните обекти на те-
риторията на Слънчев бряг 
категорично ще бъдат пре-
махнати в края на сезона и 
няма причина това да не се 
случи, добави директорът 
на “Слънчев бряг АД” Ма-
рия Михалева. 

Тя уточни, че става дума 
най-вече за капанчета и сер-
гии, които са завзели непра-
вомерно тротоарите и части 
от алеите. Няма хотели, за 
които да се приложи мяр-
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нарномедицинска служба 
Йордан Войнов относно 
нарушенията на “САФ Ма-
гелан”. 

Ветеринарят на компани-
ята д-р Иван Генчев показа 
документи от ветеринар-
ните служби на Белгия, 
както и от ветеринарния 
граничен контрол за внос 
на агнешко от Нова Зе-
ландия. Документите са за 
продукти, внесени от ком-
панията, за които от ДВСК 
твърдят, че не са редовни. 

Част от тях са били унищо-
жени през май, друга част 
сега са под запор. 

Костадинов контрира из-
казванията на Войнов от-
носно срока на годност и 
удължаването му с факта, 
че фирмата му е произво-
дител и като такъв може 
да го променя, след като 
са минали съответните 
лабораторни проверки, 
доказващи, че той е го-
ден. Ние сме единстве-
ната страна в ЕС, която 

унищожава годни храни, 
обясни Костадинов. В за-
конодателствата на по-
стари държави е изрично 
споменато, че хранителен 
продукт се унищожава са-
мо тогава, когато наистина 
няма друг избор. В момен-
та тук се унищожава годна 
храна, която има всички 
документи, и то без да 
са направили нито едно 
лабораторно изследване”, 
каза още той. 

Ани Коджаиванова

ката. Някои хотели работят 
без Акт 16, при други има 
нередности в категоризаци-
ята, но това са отстраними 

нарушения, добави тя.  
От това лято е спряно и 

движението на голф ко-
лички и рикши, които съз-

даваха хаос в и без това 
натовареното движение в 
комплекса. 

Ани Коджаиванова

 Незаконните  сергии и капанчета ще бъдат премахнати след края на летния 
сезон, обеща новото ръководство на “Слънчев бряг АД”  снимка емилия костадиноВа

▶

Ние внасяме продукцията опакована в палети. Те може да са от няколко различни                                    партиди на една фирма или пък от различни фирми, но всяка партида има 
съответния документ, обясниха от компанията “САФ Магелан”  снимка боби тошеВ

▶
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Статистиката отчете 
2% спад на цените на 
производител на хра-
нителните продукти 

С 2.3% се е повишил инде-
ксът на цените на произво-
дител на вътрешния пазар 
през юли спрямо предход-
ния месец, сочат данните 
на Националния статисти-
чески институт (НСИ). В 
сравнение с юли 2009 г. или 
на годишна база индексът 
се качва с 9%.

Добивната промиш-
леност с 0.7% надолу
Най-много са се увеличили 
цените на производството 
и разпределението на елек-
трическа и топлоенергия 
и газ - с 10.8%. Намаление 
пък се наблюдава в цените 
на добивната промишленост 
- с 0.7%, и в преработваща-
та промишленост - с 0.9%. 
От преработващата про-
мишленост по-значително 
намаление се наблюдава в 
производствените цени на 
тютюневите изделия според 
данните на НСИ. Те намаля-
ват с 9.3% през юли спрямо 
предходния месец. 

Металите нагоре
Спад се наблюдава и при 
цените на производител на 
основни метали - с 6.0%, и 
и на производството на ма-
шини и оборудване с общо и 
специално предназначение 
- с 1.8%. Ръст обаче има при  
ремонта и инсталирането 
на машини и оборудване - с 
1.2%, и при производството 
на метални изделия, без ма-
шини и оборудване - с 0.9%.

Промишленост
Увеличават се и цените на 
производител на в добив-

С 9% се повиши производствената 
инфлация за година

Нерегламентирани разходи задълбочават кризата в портовете
Над 2.5 млн. лв. са 
вложени в бургаското 
пристанище само за 
текущи ремонти

“Лошите резултати на порт 
Бургас са резултат от от 
злоупотреби и неправилно-
то управление на компани-
ята.” Това каза за в. “Пари” 
Иван Вълков, председател 
на парламентарната ко-
мисия по транспорт. През 
2008 г. са взети решения 
за свиване на разходите, 
намаляване на персонала 
и цялостна реорганизация 
на порта, но те не са из-
пълнени, обясни Вълков. 
Оттогава до септември 
2009 г. в пристанището са 
постъпвали само по около 
500 хил. лв. приход месеч-
но, а разходите са били в 
пъти повече. Това е една 
от причините за натруп-
ването на дълговете на 
пристанището. Преди дни 
премиерът Бойко Борисов 
каза, че ще търси  китайски 
инвестиции за морските и 
речните пристанища. По 
тази причина финансовият 
министър Симеон Дянков 
ще посети Китай, за да 
намери варианти за реали-

зация на публично-частни 
партньорства с големи то-
вародатели. 

Борисов беше категори-
чен, че през последните 
20 години не се е работило 
за това България да бъ-
де транспортен център. В 
същото време портовете 
в Гърция и Румъния са се 
развивали благодарение на 
европейските фондове. Ру-
мънците са ползвали над 
1 млрд. EUR от ЕС, за да 
модернизират пристани-
ще Констанца, а ние сме 
се набълбукали със заеми, 
допълни премиерът. 

Големи дългове
Над 2.5 млн. лв., които са 
вложени от 2008 г. до ес-
ента на 2009 г. в бургаско-
то пристанище, са само за 
текущи ремонти. Те не са 
предварително съгласувани 
с “Пристанищна инфра-
структура”, които на прак-
тика трябва да ги одобрят 
и да ги възстановят, обясни 
Вълков. Всъщност злоу-
потребите идват именно 
от тези нерегламентирани 
разходи. Не е нормално 
ежемесечно да се генерират 
сериозни загуби и да не 
се вземат мерки, допълни 

Вълков.

инвестиция 
без възвръщаемост
Единственото, което е на-
правено за последните 15 г. 
на порт Бургас, е терминал 
за насипни товари. Той е 
финансиран със заем от 
японска банка. Годишно 
близо 16 млн. лв. са разхо-
дите по обслужването на 
този заем. От тях 4 млн. лв. 
се погасяват от пристани-
щето, останалите пари ги 
внася “Пристанищна ин-
фраструктура”. 

Две години след пускане-
то в експлоатация на тер-
минала за насипни товари 
той работи едва с 30% от 
капацитета си. Тази инвес-
тиция е недалновидна, тъй 
като тя се прави в момент, 
когато компанията е на за-
губа, от една страна. От 
друга, основният клиент 
на този терминал е “Кре-
миковци”, който вече е бил 
във фалит. Въпреки тези 
очевидни факти термина-
лът се построява. Според 
Вълков, ако парите бяха из-
ползвани за изграждането 
на контейнерен терминал, 
сега България можеше да 
има един от най-добрите 

кейове по бреговете на Чер-
но море.

По-добрият пример
За разлика от Бургас прис-
танище Варна е в по-добро 
финансово положение. То 
прави много по-голям обо-
рот, което води и до по-ви-
сока печалба. Портът няма 
задължения към банки и 
е с по-добро управление, 
затова има и положителни 
резултати, обясни предсе-
дателят на транспортната 
комисия.

Николета Цветкова

Регулация
Предстоящи 
промени

 Предстоят промени в 
Закона за морските прос-
транства, вътрешните 
водни пътища и приста-
нищата на Република Бъл-
гария, предвижда се те да 
бъдат приети до края на 
годината, каза Иван Въл-
ков, председател на пар-
ламентарната комисия по 
транспорт. 

▶

съставена е работна 
група от около 20 екс-
перти, която трябва 
да изготви предложе-
ния за промените. Тя е 
под ръководството на 
министерството на 
транспорта и в състава 
й са включени преподава-
тели и капитани далеч-
но плаване. 

По думите на Вълков към 
края на септември ще има 
повече конкретика в про-
ектите и предложенията 
на работната група.

▶

▶

ната промишленост с 15.1% 
на месечна база в края на 
юли. Оскъпяване има и при 
преработващата промишле-
ност - с 6.9%. На годишна 
база цените на производ-
ството и разпределението 
на електрическа и топло-
енергия и газ са скочили 
с 12.5% през юли 2010 г. 
спрямо същия период на 
миналата година.

В преработващата про-
мишленост производстве-
ните цени на основните 
метали скачат - с 34.7%; те-
зи на тютюневи изделия - с 
8.2%, а тези на обработката 
на кожи и производството 
на изделия от обработени 
кожи без косъм - с 5.4%. 

Намаление има при цените 
за производството на хра-
нителни продукти - с 2%.

С 0.6% се е увеличил об-
щият индекс на цени на про-
изводител през юли 2010 г., 
спрямо предходния месец 
юни. На годишна база пък 
той се увеличава с 10.2%. 
По-високи производствени 
цени през юни спрямо юли 
са регистрирани в добив-
ната промишленост (0.4%) 
и при производството и 
разпределението на елек-
трическа и топлоенергия и 
газ - с 9.7%. Единствено на-
маление е отчетено в прера-
ботващата промишленост 
- с 1.8%.

Елина Пулчева

▶ Промяна на цените на производител
Сектор	 Спрямо		 На	годишна
	 предходния	 база
	 месец
Промишленост - общо 0.6 10.2
Добивна промишленост 0.4 17.4
Добив на метални руди 0.3 42.4
Преработваща промишленост -1.8 9.2
Производство на хранителни продукти -0.2 -2
Производство на напитки 0 0.9
Производство и разпределение на
електрическа и топлоенергия и газ 9.7 12.0

Източник: НСИ, ръстът е в %

снИмка БоБИ ТошеВ

Две години след пускането в експлоатация на терминала за насипни товари 
той работи едва с 30% от капацитета си
▶

снИмка емИлИя косТадИноВа

Първи жертви
Отстранен е 
директорът на 
РВМС-Плевен

По настояване на минис-
тър найденов Йордан Вой-
нов е разпоредил да бъде 
извършена комплексна про-
верка на Районната вете-
ринарномедицинска служба 
(РВмс)-Плевен, а нейният 

▶

директор емил Попов да 
бъде временно отстра-
нен. Проверката е заради 
съмнения, че служители на 
тази служба са прикрива-
ли нарушения на плевен-
ската фирма “анона” оод, 
където бяха задържани 
най-големи количества 
краища на колбаси - над 100 
тона. Телефонът на Попов 
бе изключен и той не бе 
открит за коментар.

Георги костадинов обаче ▶

коментира, че прегреше-
нията на Попов може да 
са две. Или не си е свършил 
работата, като не ме е 
санкционирал, или сега 
не иска да свърши нечия 
работа. костадинов при-
помни, че при предната 
акция през май с поста си 
се е разделила директор-
ката на РВмс-Пазарджик 
д-р Румяна Панчовска. слу-
чаят според него е анало-
гичен.  

Ние внасяме продукцията опакована в палети. Те може да са от няколко различни                                    партиди на една фирма или пък от различни фирми, но всяка партида има 
съответния документ, обясниха от компанията “САФ Магелан”  снИмка БоБИ ТошеВ

▶
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Общото състояние на 
децата милиардери е 
скочило повече от два 
пъти

Юсуф Алекперов е най-бога-
тият руски наследник. Като 
единствено дете на глав-
ния изпълнителен директор 
на “Лукойл” той оглавява 
класацията на руското сп. 
“Финанс”. Състоянието на 
Вагит Алекперов към мо-
мента се оценява на 10.65 
млрд. USD. 

Топпозиции
На второ място се нареж-
да единственият син на 
Алексей Кузмичов, мажори-
тарния собственик на един 
от най-големите непублич-
ни финансово-промишлени 
конгломерати “Алфа Груп”. 
Богатството му е на стой-

ност 7.1 млрд. USD. Чел-
ната тройка се допълва от 
Олег и Марина Дерипаска. 
Техният баща и собственик 
на “Русал” Олег Дерипаска 
разполага с 6.9 млрд. USD. 
По-богат от Алекперов, но 
с трима наследници, които 
да си поделят състоянието 
му в размер на 18.8 млрд. 
USD, е собственикът на 
“Новолипецки металурги-
чески комбинат” Владимир 
Лисин. Това поставя деца-
та му на четвърто място в 
списъка.

Състояние
Общото състояние на на-
следниците на руските 
милиардери през 2010 г. е 
скочило до 250 млрд. USD 
в сравнение със 107 млрд. 
USD миналата година. Броят 
на богатите деца е нараснал 
от 54 на 86.

Синът на Вагит Алекперов е  
най-богатият наследник в Русия

Удължаването на сро-
ка ще доведе до трой-
ни разходи за енергий-
ните компании

Удължаването на срока на 
работа на атомните електро-
централи в Германия с десе-
тина години ще доведе до 
тройни разходи за енергий-
ните компании. Това каза 
канцлерът Ангела Меркел, 
след като назначената за 
целта комисия представи 
доклад за енергийната стра-
тегия на страната в края на 
миналата седмица. Разгле-
даните сценарии показват, 
че удължаването на живо-
та на АЕЦ с 10-15 години 
е „разумно от техническа 
гледна точка”, каза Меркел в 
интервю за телевизия ARD, 
цитирано от Bloomberg. 

Разходи
Операторите на АЕЦ ще 
трябва да участват в разви-

Германските АЕЦ ще 
работят още 10-15 години

Москва предлага 
по-евтин газ за 
украинците при 
обединяване на двете 
компании

Русия излезе с нов аргумент 
за обединяване на енергий-
ния си гигант “Газпром” 
с “Нафтогаз Украйни”. 
Москва предлага на Киев 
изравняване на цените на 
природния газ за население-
то в двете страни, ако ком-
паниите се слеят, съобщи в. 
“Коммерсант”.

Регулирани тарифи
Украинците в момента пла-
щат около 50% повече за газ 
от руснаците - съответно 92 
и 60 USD за 1000 куб. м. 
Тарифите за населението се 
регулират от правителството 
и са по-ниски от пазарните. 
Русия обаче след три години 
ще трябва да започне да 
прилага европейската фор-
мула за определяне цената 
на газа за домакинствата - на 
пазарен принцип. 

Хубав договор
Въпросът за дългосрочните 
договори между “Газпром” и 
“Нафтогаз” и за евентуално-

то сливане на двете компании 
беше обсъждан още в края на 
миналата седмица от главния 
изпълнителен директор на 
“Газпром” Алексей Милер 
и украинския министър на 
енергетиката Юрий Бойко. 
Ден по-рано премиерът на 
Украйна Микола Азаров за-
яви, че страната си поставя 
за цел да бъде преразгледана 
“крайно неизгодната фор-
мула” за газа от Русия. От 
“Газпром” смятат, че не бива 
да се пренаписва “хубавият 
договор”. 

Пробив
За първи път обаче от моно-
полиста заявиха, че гражда-
ните на Украйна имат шанс 
да получават газ по цените 
за руските потребители. То-
ва може да стане, ако две-
те компании се обединят. 
Киев настоява, че такова 
сливане е възможно само 
“на равни начала”. Тъй като 
двете компании няма как да 
бъдат сравнявани по стой-
ност, единственият вариант 
е създаването на смесено 
предприятие, където всяка 
от тях ще внесе определе-
ни активи. От “Газпром” 
казаха, че разговорите са в 
напреднал етап.

“Газпром” с нов коз за 
сливането с “Нафтогаз”

тието на възобновяемите 
енергийни източници, по-
сочи Меркел. Освен това 
те ще трябва да инвестират 
в подобряване на безопас-
ността на електроцентра-
лите. Третият им разход е 
свързан с планирания от 
догодина данък върху яд-
реното гориво, който ще 
осигурява на хазната по 
2.3 млрд. EUR годишно. 
В момента 17-те АЕЦ в 
Германия са собственост 
на E.ON, RWE, EnBW и 
шведската Vattenfall.

Стратегия
Канцлерът Меркел беше 
обещала атомните електро-
централи в Германия да 
имат възможност да рабо-
тят и след определения от 
предишното правителство 
краен срок през 2021 г. В 
момента допустимият срок 
в Германия е два пъти по-
кратък от стандартния в 
света, където централите 

работят по 60 години.
Цялостна енергийна 

стратегия ще бъде пред-
ставена до края на сеп-
тември. Тя предвижда да 
се намали зависимостта 
на Германия от изкопаеми 
горива през следващите 
20 години, като за целта 
реакторите ще работят по-
дълго време. „Желателно” 
е да се удължи животът на 
реакторите, тъй като АЕЦ 
са мостова технология към 
по-широкото използване 
на зелена енергия, смята 
Меркел. Според нея обаче 
това означава, че енергий-
ните компании трябва да 
участват в развитието на 
такива проекти.

Безопасност
Според публикация в сп. 
Der Spiegel в поверителния 
доклад се препоръчва удъл-
жаване на периода на работа 
на АЕЦ с 12 до 20 години. В 
подкрепа на същия срок се 

изказа и икономическият 
министър Райнер Брудерле. 
Министърът на околната 
среда Норбърт Рьотген оба-
че каза, че собствениците на 
АЕЦ ще трябва да инвести-
рат почти 50 млрд. EUR, за 
да подобрят безопасността 
на централите, в случай 
че срокът им бъде удъл-
жен с 28 години, пише в. 
Handelsblatt. Сумата пада до 
6.2 млрд. EUR за 4 години 
допълнителна работа. По 
оценки на икономическия 
институт DIW общо чети-
рите оператора ще изкарват 
по около 6.4 млрд. EUR за 
всяка година, през която 
централите работят.

Планираният атомен да-
нък обаче среща сериоз-
на съпротива от сектора. 
Най-големите енергийни 
компании в Германия E.ON 
и RWE дори заплашиха да 
закрият централите предва-
рително, ако налогът бъде 
въведен.

Колкото повече се удължи срокът на работа на АЕЦ, толкова по-големи ще трябва да са инвестициите им в 
подобряване на безопасността снимка reuters

▶

Състоянието на изпълнителния директор на “Лу-
койл” към момента се оценява на 10.65 млрд. USD 
 снимка bloomberg

▶

Еврокомисар Оли Рен 
смята, че Будапеща 
трябва да върви 
по пътя на другите 
страни членки

Унгария “не може да си 
позволи” да отлага нама-
ляването на бюджетния си 
дефицит. Това заяви евроко-
мисарят по икономическите 
и паричните въпроси Оли 
Рен. През миналата седми-
ца премиерът на страната  
Виктор Орбан се обяви сре-
щу допълнителни бюджет-
ни съкращения. В момента, 
когато останалата част от 
страните членки на Евро-
пейския съюз предприемат 
мерки за фискална консоли-
дация, Унгария не може да 
си позволи да се отклонява 
от пътя, каза Рен в интервю 
за Vasarnapi Hirek, цитирано 
от Bloomberg.

Няма нужда
Миналия месец Будапеща 
прекрати преговорите за 
финансово споразумение 

с Международния валутен 
фонд и ЕС, след като Ор-
бан отказа да предприеме 
допълнителни мерки, които 
да свият дефицита под 3% 
през 2011 г. Будапеща заяви, 
че досега не е имала нужда 
от заема от МВФ и няма да 
има такава и в бъдеще.

в подкрепа  
на растежа
Миналата година Унга-
рия намали бюджетния 
си дефицит до 4% от БВП 
спрямо рекордния за ЕС 
недостиг от 9.3% през 
2006 г. Предишното пра-
вителство беше обещало 
да свие дупката до 2.8% 
още догодина. Кабинетът 
на Орбан обаче не иска да 
задушава икономическия 
растеж с допълнителни 
мерки, след като през 2009 
г. БВП намаля с 6.3%. 
Вместо това правител-
ството сега залага на спе-
циален данък за финансо-
вите институции, с който 
частично да компенсира 
бюджетния дефицит.

Брюксел настоява 
Унгария да свие 
дефицита си

Еврокомисарят оли Рен настоява Унгария да влезе 
в европейските граници за бюджетен дефицит още 
догодина снимка bloomberg

▶

165-10.indd   4 30.8.2010 ã.   19:51:31
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Кризата увеличи новите 
клиенти на “М+С Хидравлик”

С близо 25% са се увели-
чили приходите от нови 
клиенти на казанлъшко-
то машиностроително 
предприятие “М+С Хи-
дравлик”. Това съобщи за 
в. “Пари” директорът за 
връзки с инвеститорите в 
компанията Влади Спасов. 
По думите му кризата е 
донесла пробив на нови 
пазари за “М+С Хидра-
влик”, които до миналата 
годината са били буквално 
затворени. Компанията се 
е включила в нови проекти 
благодарение на търсене-
то на алтернативи, което 
са предприели западните 
контрагенти. 

Резултат
Отчетът на дружеството 
за полугодието на 2010 
г. потвърждава възходя-
щия тренд в продажбите 
и печалбата му. В края 
на юни постъпленията 
от продажби се покачват 
с близо 50% до 29 млн. 
лв. Печалбата на машино-
строителното дружество 
за първото шестмесечие 
на 2010 г. достигна 2.8 
млн. лв. спрямо 623 хил. 
лв. за същия период на 
миналата година. 

“Вече върнахме около 

10% от съкратения персо-
нал, разбира се, при усло-
вия, които ни правят по-
гъвкави”, обясни Спасов.

По думите му през по-
следните месеци друже-
ството е диверсифицирало 
още продажбите си по ге-
ографски принцип, затова 
дори да има ново свиване 
на потреблението в Запад-
на Европа, то ще доне-
се максимум 10% спад в  
очаквания резултат на 
“М+С Хидравлик” до края 
на годината.

Акционери
Ръстът в показателите на 
компанията не е изолиран 
случай. Съживяването на 
машиностроителите личи 
от резултатите на “Стара 
планина Холд” и “Индус-
триален капитал холдинг”. 
Двете компании са основ-
ните акционери в “М+С 
Хидравлик”. Обявените 
вчера данни за “Стара 
планина” показват 8-кра-
тен ръст на печалбата до 
3.8 млн. лв. Освен “М+С” 
“Стара планина” консоли-
дира резултатите на още 
две предприятия от теж-
ката индустрия - “Елхим 
Искра” и “Хидравлични 
елементи и системи”. И 
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Основните акционери 
в дружеството отчетоха 
скок в печалбата си  
за полугодието

“Монбат” форсира продажбите си с 63%  
Печалбата на 
акумулаторния 
производител се 
повишава с 37%

Консолидираните продажби 
на “Монбат” АД през пър-
вите шест месеца на 2010 
г. са се увеличили с 63.1% 
на годишна база, показва 
отчетът на компанията, пре-
даден на БФБ. Показателят 
достига 71.1 млн. лв. спрямо 
43.6 млн. лв. в края на юни 
миналата година. Основ-

ната причина за ръста са 
външните пазари, на които 
търгува компанията. Преди 
дни председателят на УС на 
“Монбат” Атанас Бобоков 
заяви, че компанията е за-
трупана с поръчки и може да 
продаде повече, отколкото 
може да произведе.

прогноза
Общите приходи на акуму-
латорния завод, които почти 
изцяло се формират от про-
дажбите, са се повишили с 
63.4% на годишна база и в 

края на юни 2010 г. достигат 
71.8 млн. лв. 

По мнението на Атанас 
Бобоков една от причини-
те за сериозния ръст във 
финансовите резултати е 
ниската база на приходи-
те през кризисната 2009 г. 
Според него оборотът на 
компанията в края на 2010 
г. ще е с около 30% ръст на 
годишна база. Разходите 
за дейността на акумула-
торния производител са се 
увеличили с 68.3% до 62 
млн. лв.

Резултат
Печалбата на “Монбат” за 
първите шест месеца на та-
зи година се е повишила 
с 36.9%. Положителният 
финансов резултат достига 
8.6 млн. лв. спрямо 6.3 млн. 
лв. за съпоставимия период 
на миналата година. Сесията 
вчера донесе 0.76% ръст за 
акциите на “Монбат”, което 
е част от Sofix. В общо 10 
сделки бяха прехвърлени 
2045 лота, а цената на за-
тваряне достигна 6.59 лв. 
за акция.

двете борсовотъргувани 
компании отчетоха ръст 
във финансовите си пока-
затели за шестмесечието. 

В структурата на “Индус-
триален капитал холдинг” 
освен “М+С Хидравлик” 
влизат друг машиностро-

ител - “Емка”, както и 
непубличните компании 
“Силома” и “Руболт”. Си-
листренската компания 
“Силома” е производител 
на отрезни машини и сис-
теми, а “Руболт” е един от 
основните производители 

на крепежни елементи в 
България. Данните в кон-
солидирания отчет на ма-
жоритарния собственик 
“Индустриален капитал 
холдинг” показват ръст в 
печалбата до 5 млн. лв. 
спрямо отчетената 311 

хил. лв. към шестмесечи-
ето на 2009 г. Така прогно-
зите, че машиностроител-
ните компании ще са един 
от водещите двигатели 
при възстановяването на 
българската икономика, 
отново се потвърждават.

Отчет
“Билборд” запази 
приходите си  
на 13 млн. лв.
Рекламната компания “Бил-
борд” задържа продажби-
те си за шестмесечието 
на годината на 13 млн. лв. 
Това показва отчетът на 
дружеството, публикуван 
пред Българската фондо-

ва борса. Задържането на 
продажбите обаче се дължи 
главно на  графата “Други”, 
където през 2010 г. са осче-
товодени 635 хил. лв. Годи-
на по-рано те са били едва 
34 хил. лв. В компанията са 
влезли и 48 хил. лв. прихо-
ди от лихви. 
Печалбата на “Билборд” 
обаче изчезва и за първите 
шест месеца на 2010 г. дру-
жеството излиза на загуба 

от 155 хил. лв. Година по-
рано за отчетния период 
януари - юни рекламната 
компания беше на печалба 
от 343 хил. лв. 
Вчера на Българската фон-
дова борса се изтъргуваха 
1400 акции на публичната 
компания, а цената им се 
понижи с 4.76% до 0.70 лв. 
за брой. Това направи дру-
жеството един от големите 
губещи.  

новите пазари помогнаха на “м+С Хидравлик” да увеличи продажбите си с близо 50%▶

Атанас Бобоков▶

Снимка Емилия коСтадиноВа

Снимка маРина ангЕлоВа
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Инвестициите на застра-
хователите в банкови де-
позити са се свили с 5.1% 
през първото полугодие 
на 2010 г. Това показват 
изчисленията на в. „Па-
ри” на база официалните 
данни на Комисията за 
финансов надзор към 30 
юни тази година. Влого-
вете на сектора са за 670.1 
млн. лв., а година по-рано 
бяха 705.8 млн. лв.

По-слабият интерес към 
депозити се компенсира със 
сериозен ръст при инвес-
тициите в държавни ценни 
книжа (ДЦК). Вложените 
пари в дълговите книжа са 
се увеличили с 19% през 

първите шест месеца на 
2010 г. Вложенията в дър-
жавни облигации достигат 
457.8 млн. лв., а към 30 юни 
2009 г. бяха 384.7 млн. лв. 
Мениджъри на компаниите 
в бранша обясниха пони-
жението на парите в депо-
зити с по-ниските лихви, 
които предлагат банките. 
По думите им сигурността 
на ДЦК и по-високата до-
ходност тласка сектора към 
тези вложения.

причини
Данните на небанковия 
надзор показват, че с ос-
новна тежест за спада на 
инвестициите в депозити 

е понижението на банко-
вите влогове в животоза-
страховането. Депозитите 
в сегмента са се свили с 
22.1% на годишна база и 
в края на юни тази година 
са 191.9 млн. лв. Животоза-
страхователните дружества 
са инвестирали най-много 
от активите си в ДЦК, като 
към 30 юни в държавен 
дълг са вложени 230.5 млн. 
лв. Повишението спрямо 
съпоставимия период на 
миналата година е 26.7%. 
„Компаниите избират да 
инвестират в ДКЦ зара-
ди спада на лихвите по 
депозитите, който оказа 
влияние на инвестиции-

те в други инструменти”, 
коментира Андрей Алек-
сандров, изпълнителен 
директор на ЗАД „Алианц 
България Живот”. Според 
Георги Георгиев, изпълни-
телен директор на „ЗК Уни-
ка Живот” АД, по-малкото 
пари в депозити за сметка 
на държавни ценни книжа 
се дължат на факта, че дру-
жествата търсят по-висока 
доходност. „ДЦК отразяват 
несигурността на финан-
совите пазари и тяхната 
доходност се предполага, 
че ще е устойчиво висока 
през следващите години”, 
обясни Стоян Проданов, 
изпълнителен директор 

на „ЗД Бул Инс” АД. По 
думите на Коста Чолаков, 
изпълнителен директор на 
„Интерамерикан България” 
ЗЕАД, компаниите следват 
политика за инвестиции в 
нискорискови инструмен-
ти, а ДЦК винаги се считат 
за най-сигурния инстру-
мент.

обратна зависимост
Общозастрахователните 
дружества от своя страна 
са увеличили експозиции-
те си в банкови депозити 
с 4.1% и към 30 юни 2010 
г. влоговете им са 478.2 
млн. лв. Вложенията на 
компаниите в ДЦК обаче 

са се повишили далеч по-
сериозно спрямо банкови-
те депозити. Дружествата 
в общото застраховане са 
вложили в държавен дълг 
227.3 млн. лв., като за пър-
вите шест месеца на 2010 
г. това е ръст от 11.9%.

Според Стоян Проданов 
може да се окаже, че де-
позитите в някои банки са 
по-сигурни от дълговите 
книжа на определени дър-
жави, които са с големи 
бюджетни дефицити.

апетит към риск
Първите шест месеца на 
годината показаха, че ин-
вестициите в акции и на 

Вложенията в банкови депозити са намалели с 5% за първите шест месеца на годината
Застрахователите пренасочват инвестициите си към ДЦК

Резултат
„Балканкар 
Заря” удвои 
продажбите си 
Базираното в Павлике-
ни машиностроително 
предприятие „Балканкар 
Заря” удвои продажбите 
си за полугодието на 
2010 г. до 3.16 млн. лв. 
Това показва консолиди-

раният отчет на компа-
нията, представен пред 
Българската фондова 
борса. Почти изцяло по-
стъпленията от продаж-
би идват от реализирана 
продукция. 
В края на отчетния 
период компанията 
намалява загубата си 
до 668 хил. лв., което е 
двоен спад. 
Причината за загубата 

второто тримесечие е 
22 хил. лв. спрямо 196 
хил. лв. през първото 
тримесечие на 2010 г. 
В дружеството предстои 
да се извърши увеличе-
ние на капитала. „Бал-
канкар Заря” търси 1.3 
млн. лв. от акционерите 
си заради отрицателния 
си капитал, който се по-
лучи след загубата през 
миналата година. 

според доклада за дей-
ността на „Балканкар 
Заря” са разходите за 
лихви по облигацион-
ния заем и лихвените 
разходи по други 
заемни привлечени 
средства. За загубата 
натежават и постоян-
ните производствени 
разходи, които не може 
да бъдат редуцирани 
под определена равно-

весна точка на оптимал-
ните производствени 
пропорции. Пак според 
доклада дружество-
то успява да забави 
темпа на увеличение на 
загубата до 236 хил. лв. 
през второто тримесе-
чие на 2010 г. спрямо 
399 хил. лв. за предход-
ния отчетен период на 
2010 г. Оперативната 
загуба (EBIT) през 
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Вложенията в банкови депозити са намалели с 5% за първите шест месеца на годината
Застрахователите пренасочват инвестициите си към ДЦК

Отчет
Продажбите на 
„Булгартабак” се 
увеличиха с 21%
Продажбите на 
държавното предприятие 
„Булгартабак холдинг” 
АД са се повишили с 
20.8% на годишна база, 
показва консолидираният 
отчет на компанията, 

предаден на фондовата 
борса. Показателят на 
холдинга достига 129.2 
млн. лв. спрямо 106.9 млн. 
лв. в края на юни 2009 г. 
Дъщерните фабрики на 
„Булгартабак” в София и 
Благоевград са с основна 
заслуга са повишението на 
финансовите показатели на 
холдинга, тъй като и двете 
дружества изненадаха 
приятно инвеститорите с 

индивидуалните си отчети 
за първото полугодие. И 
двете тютюневи фабрики 
отчетоха повишение на 
приходите си основно 
заради по-високия износ 
през първите шест 
месеца на 2010 г. Общите 
приходи на „Булгартабак” 
се увеличават с 16.5% и 
в края на юни достигат 
136 млн. лв. Разходите за 
дейността на холдинга 

за първите шест месеца 
на тази година са се 
понижили с 0.7% до 
127.3 млн. лв. Растящите 
приходи и намаляващи 
разходи водят и до 
реализиране на 7.5 млн. 
лв. печалба от държавния 
тютюнев холдинг. В 
края на юни миналата 
година дружеството беше 
с 11.4 млн. лв. загуба. 
„Булгартабак” взе общо 

1.11 млн. лв. дивидент 
от печалбата за 2009 г. от 
дъщерните си фабрики 
в София и Благоевград. 
От своя страна холдингът 
разпредели 2.3 млн. лв. 
дивидент, от които 1.84 
млн. лв. за държавата. Днес 
книжата на „Булгартабак” 
загубиха 9.99% от 
стойността си до 17 лв. 
за акция. В една сделка 
минаха 6000 лота.

Написаното не е препоръка 
за вземане на инвестиционно 
решение. 

двата сегмента в застра-
ховането са се повиши-
ли. Рисковите вложения 
на животозастраховането 
са се увеличили с 57.8% 
на годишна база до 28.8 
млн. лв. Инвестициите на 
общото застраховане в ак-
ции и дялове на инвести-
ционни фондове отчитат 
5.6% ръст до 80.4 млн. лв. 
Общо за пазара високодо-
ходните вложения са 109.2 
млн. лв., или с 15.7% по-
вече спрямо края на юни 
миналата година. Според 
Георги Георгиев до ръст 
на инвестициите в акции 
са довели нови експози-
ции и ръст в цената на 

книжата. „Има раздвижва-
не при инвестиционните 
застраховки, което води и 
до нови покупки на кни-
жа” твърди Георгиев. По 
думите на Андрей Алек-
сандров сега е подходящо 
да се влагат пари в риско-
ви инструменти.

Мениджърите на компа-
ниите в бранша бяха катего-
рични, че консервативната 
инвестиционна политика 
ще се запази до края на тази 
година.

атанас Христов

Депозитите в някои банки са по-сигурни 
от ДЦК на държави в дългови проблеми
Нормално е инвести- 
циите в депозити да нама-
ляват, тъй като доста банки 
намалиха лихвите. Затова и 
дружествата свиха експо-
зициите си във влогове. 
Освен това ДЦК отразяват 
несигурността на финан-
совите пазари и тяхната 
доходност се предполага, че 
ще е устойчиво висока през 
следващите години.
Приема се, че ДЦК отразя-
ват риска в страната. Освен 
това депозитите в някои 
банки може да се окаже, че 
са по-сигурни от дългови-
те книжа на определени 

Стоян проданов,
изпълнителен директор  
на „ЗД Бул Инс” АД

държави, които са с големи 
бюджетни дефицити.

Не мога да кажа дали 
заради нови експозиции 
или ръст в цените на акци-
ите са се повишили тези 
средства. Това зависи от 
книжата, в които е инвести-
рано. За нашия капиталов 
пазар няма съществено 
значение, дори индексите 
са се понижили от началото 
на годината. Ако парите 
са вложени в акции от ЕС 
или САЩ, както вероятно 
е станало, тези книжа са 
малко на плюс. Освен това 

тази статистика не е съвсем 
съвършена, защото в нея се 
включват и дялове във фон-
дове, голяма част от които 
са консервативни. Но тези 
вложения се отчитат в една 
графа и не може да се даде 
детайлна картина.

Има висока корелация 
между инвестициите и 
изгледите за икономика-
та и капиталовия пазар. 
Когато се появят сигнали за 
излизане от кризата, тогава 
ще се увеличат и рисковите 
вложения. Това няма да 
стане преди 2011 г.

Без да съм правил 
детайлен анализ на дан-
ните, 5% спад на вложения-
та в депозити не е голяма 
разлика. Според мен това 
се дължи на цялостната 
политика за инвестиции в 
нискорискови инструменти, 
а ДЦК винаги са се считали 
за най-сигурния инстру-
мент. Сигурно е съобразено 
и със законодателството, къ-
дето има разписани лимити 
за инвестиции в различни 
инструменти. Има по-ре-

коста Чолаков, 
изпълнителен директор на „Ин-
терамерикан България” ЗЕАД

зервирано отношение към 
всички видове инвестиции.

Не мога да кажа на 
какво се дължи ръстът 
на вложенията в акции. При 
нас няма повишение на тези 
инвестиции. Съсредоточили 
сме се в ДЦК и депозити, 
доколкото ни позволява 
законът. Акциите не са 
сигурен инструмент, но е 
възможно да има колеги, 
които да са решили да 
инвестират в него.

Консервативната 
политика ще продължи и 
няма очаквания за повиша-
ване на апетита към риск. 
Много компании в глобален 
мащаб претърпяха сери-
озни загуби от рисковите 
инвестиции и това дълго 
време ще определя бъде-
щите вложения. Уроците 
са прекалено скорошни. В 
нашата група няма задания 
за купуване на акции, а 
по-скоро стремежът е към 
сигурни инструменти.

До края на 2010 г. няма 
да се поемат рискове
По-малкото пари в 
депозити за сметка на 
държавни ценни книжа се 
дължат на факта, че ком-
паниите търсят по-висока 
доходност. От началото на 
годината лихвите по влого-
вете се понижиха и това е 
причината компаниите да се 
преориентират. Не мисля, че 
при нас картината е както на 
целия пазар. За мен и двата 
инструмента са еднакво 
сигурни, разбира се, ДЦК 
винаги се приемат за по-
нискорискови. Банковата 
система също е стабилна, с 
добри кредитни рейтинги и 
показатели и няма опасност 
от фалити.

Повечето инвестирани 
пари в акции се дължат 

Георги Георгиев, 
изпълнителен директор  
на „ЗК Уника Живот” АД

и на двата фактора - нови 
експозиции и ръст в цената 
на акциите. Има раздвижва-
не при инвестиционните 
застраховки, което води и до 
нови покупки на книжа.
Предполагам, че консерва-
тивният подход при инвес-
тициите ще се запази поне 
до края на годината и няма 
да се поемат много рискове.

Съобразяваме се и с разписаните в закона 
лимити при инвестиране на резервите

Времената са много 
подходящи за  
рискови инвестиции
Като цяло компаниите 
избират да инвестират 
в ДЦК заради спада на 
лихвите, който оказа 
влияние на инвестициите 
в други инструменти. 
Понижението на лих-
вите по влоговете оказа 
по-съществено влияние, 
отколкото желанието за 
инвестиция в по-сигурен 
инструмент.

Въпреки че се 
увеличават инвести-
циите в акции за живото-
застраховането, нашият 
портфейл остава с добра 
диверсификация и про-
центът на рисковите ин-
струменти в него е нисък. 

андрей александров,
ЗАД „Алианц България Живот

Анализът е показал, че 
моментът за тези инвести-
ции е подходящ. 

Ръстът идва както от 
положителното дви-
жение на капиталовите 
пазари, така и от новите 
експозиции.

Коментари
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Ръстът на долара увеличи 
двойно загубата на „Петрол”
Дистрибуторите на горива повишиха приходите си с 6%
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Дистрибуторите на горива, 
с чиито акции може да се 
сключват сделки на фондо-
вата борса, повишиха прихо-
дите си с 5.83% през първите 
шест месеца на 2010 г. Това 
показват излезлите консоли-
дирани отчети на „Петрол” 
АД и „Топливо” АД. Общият 
оборот на двете компании в 
края на юни тази година е 
591.45 млн. лв. спрямо 558.9 
млн. лв. за съпоставимия пе-
риод на 2009 г. Продажбите, 
които са с основна тежест в 
приходите и на двете дру-
жества, са се повишили с 
5.78% на годишна база и за 
полугодието на тази година 
са 588.2 млн. лв.

поотделно
По-висок ръст на приходи-
те отчита „Петрол”, като 
оборотът на дружеството се 
повишава с 6.6% и достига 
512.4 млн. лв. Продажбите 
на компанията са 509.4 млн. 
лв., като се повишават с 
6.35% на годишна база.

Общите приходи на „Топ-
ливо” АД, което освен с 
горива търгува и със строи-
телни материали, са се уве-
личили с 1.2% и към 30 юни 
тази година са 79.1 млн. лв. 
Продажбите на дружество-
то са 78.8 млн. лв., което 

е с 2.25% повече спрямо 
полугодието на миналата 
година. 

загуба
Общата загуба на двете 
компании е 8.4 млн. лв. 
спрямо 4.1 млн. лв. за шест-
те месеца на миналата го-
дина. Основна тежест има 
отрицателният финансов 
резултат на „Петрол”, тъй 
като „Топливо” е на пе-
чалба.

Данните в консолидира-
ния отчет показват 104.5% 
ръст на загубата на „Пе-
трол”, като за полугодието 
дистрибуторът на горива е 
с отрицателен резултат от 
8.7 млн. лв. Според глав-
ния счетоводител на „Пе-
трол” Десислава Тодорова 
основната причина за това 
е ръстът на финансовите 
разходи и по-точно прео-
ценката на щатски долари. 
За полугодието на тази го-
дина разходите на „Петрол” 
в перото „Отрицателни раз-
лики от промяна на валутни 
курсове” са 9.9 млн. лв. 
За сравнение през първите 
шест месеца на миналата 
година тези разходи бяха 
едва 30 хил. лв. „Дъщер-
ното ни дружество, което 
внася петрол, има по-дълги 

кредитни експозиции и от-
ложени плащания”, обясни 
Десислава Тодорова. По 
думите й един танкер пе-
трол може да се плати и 
след три месеца, а тогава 
курсът на долара може да е 
доста по-висок. „Миналата 
година щатската валута бе-
ше с относително стабилен 
курс”, добави Десислава 
Тодорова.

Печалбата на „Топливо” 
АД се повишава със 140% 
на годишна база и към 30 
юни положителният резул-
тат на компанията е 322 
хил. лв.

Търговия
Въпреки удвоената загуба 
вчерашната сесия донесе 
9.7% ръст за книжата на 
„Петрол” АД. В общо три 
сделки бяха прехвърлени 
105 лота, а цената на затва-
ряне се повиши до 2.929 лв. 
за акция. Капитализацията 
на дружеството се пови-
ши с 28.3 млн. лв. само за 
един ден и достигна 320 
млн. лв.

Последната сделка по по-
зицията на „Топливо” е от 
24 август, когато 40 лота 
смениха собственика си на 
цена 3.30 лв. за акция.

атанас Христов

Бившият изпълните-
лен директор на IBM 
у нас поема поста от 
Огнян Киряков

Бившият изпълнителен ди-
ректор на IBM България Ге-
орги Ранделов поема поста 
генерален директор на бъл-
гарското представителство 
на Microsoft, съобщиха от 
софтуерната компания. Той 
ще замени напусналия през 
юли Огнян Киряков.

наследство
Ранделов поема българ-
ското представителство 
на Microsoft в момента, в 

който компанията залага 
активно на последната вер-
сия на операционната си 
система Windows и офис 
пакета си Office 2010, пред-
ставен по-рано тази година. 
Въпреки че Microsoft не 
отчита финансови резулта-
ти на регионално ниво, от 
компанията коментират, че 
резултатите й през послед-
ните години са били добри 
дори и заради влиянието 
на кризата. Доказателство 
са продажбите на Windows 
7, който стигна пазарен дял 
над 12% у нас само 5 ме-
сеца след официалния си 
дебют в края на миналата 
година. 

Кариера
Професионалното разви-
тие на Ранделов започва 
от поста продуктов мени-
джър в компания - партньор 
на IBM, след което следва 
15-годишна международ-
на кариера в самата ИТ 
компания. Той е неин ге-
нерален директор до 2008 
г., когато започва да отго-
варя за бизнес развитие 
на стратегически проекти, 
малък и среден бизнес във 
Великобритания, Швейца-
рия,  Германия, скандинав-
ските държави и Австрия. 
През последните 5 месеца 
Ранделов се е занимавал с 
консултантска дейност. 

Испанската Inditex 
навлиза на интернет 
пазара в шест евро-
пейски страни

Европейският лидер в тър-
говията на дребно - испан-
ската Inditex - започва да 
предлага онлайн дрехите 
с най-известната си марка 
Zara от четвъртък. Стоките 
ще са достъпни в шест из-
брани европейски държави -  
Испания, Германия, Фран-
ция, Италия, Португалия 
и Великобритания, като от 
2011 г. към тях ще бъдат 
добавени американският, 
японският и южнокорей-
ският интернет пазар. 

потенциал
Навлизането на Zara в 
онлайн сектора е знак за 
потенциален бум на па-
зара, прогнозират експер-
ти. Във Франция делът 
на онлайн продажбите на 
дрехи през миналата го-
дина е бил 5.6% от цялата 
интернет търговия срещу 
2.5% в Испания и 10% 
във Великобритания. Спо-
ред проучване на Nielsen 
Institute дрехите са втората 
най-търгувана стока във 
виртуалното пространство 
след самолетните билети 
и преди книгите. Дълго-
срочната цел на Inditex е да 
разшири интернет обхвата 
си до всичките 77 държа-

Zara вече ще продава и онлайн

 от 2011 г. водещата марка на испанската Inditex 
Zara ще се предлага и на онлайн пазара в девет дър-
жави снимка bloomberg

▶

Георги Ранделов поема 
Microsoft България

ви, в които вече присъства 
физически. 

Конкуренция
Повечето големи марки от-
давна са онлайн. От 1997 г. 
GAP се предлага в САЩ, а 
от 16 август - в мрежата на 

общо 55 страни по света, 
което генерира 1.1 млрд. 
USD, или 7.7% от прихо-
дите на веригата. От 1998 
г. шведската H&M също 
присъства в 7 държави, а 
от 16 септември планира да 
навлезе и в Германия. 

Електроразпределителното 
дружество ЕВН България 
започна в Пловдив строител-
ство на нова инсталация за 
когенерация (комбинирано 
производство на електри-
ческа и топлинна енергия). 
Централата ще се намира на 
територията на ТЕЦ Плов-
див-Север, а инвестицията е 
на стойност над 100 млн. лв. 
С реализацията на проекта 

ЕВН България ще получи 
най-модерното комбинира-
но производство на топло-
енергия и електроенергия 
не само в България, но и 
на Балканите, твърдят от 
енергийната компания. Въ-
веждането в експлоатация на 
съоръженията се очаква да 
стане до края на 2011 г. Топ-
лоцентралата Пловдив-Се-
вер е построена преди 30 го-

дини и част от мощностите й 
са вече извън експлоатация, 
казаха от EВН. Това е при-
чината енергийната компа-
ния да започне амбициозния 
проект. От ЕВН припомнят, 
че увеличаването дела на 
производството на енергия 
чрез когенерационен метод 
е сред приоритетите на Ев-
ропейския съюз в областта 
на енергетиката.

ЕВН влага 100 млн. лв.  
в централа за когенерация

 продажбите на дистрибуторите на горива достигнаха 509.4 млн. лв. в края на 
юни тази година    снимка емилия костадиноВа

▶
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Intel навлиза при 
мобилните телефони

Производителят 
на чипове купи 
подразделение на 
германската Infineon 
за 1.4 млрд. USD

Най-големият производи-
тел на компютърни чипове 
в света Intel затвърди на-
меренията си за лидерство 
и при мобилните телефони 
с изкупуването на част от 
германската Infineon. Сдел-
ката между двете компании 
е на стойност 1.4 млрд. 
USD и ще даде на амери-
канците по-широк достъп 
до различни технологии, 
между които са Wi-Fi, 3G 
мрежи през мобилни теле-
фони, WiMax и Long-Term 
Evolution (LTE, или чет-
върто поколение мобилни 
мрежи). 

разпределение
Ходът на Intel идва в мо-
мент, когато смартфоните 
набират все по-голяма по-
пулярност, а продажбите 

Производителят на 
устройствата обещава 
достъп до комуника-
цията на потребители-
те от 1 септември

Производителят на смарт-
фоните BlackBerry канад-
ската Research In Motion 
обеща да спази и изисква-
нията на индийското пра-
вителство до крайния срок, 
определен за това. До 1 
септември компанията ще 
осигури на властите в стра-
ната достъп в реално време 
до данните за комуникация-
та на потребителите й, пише 
Reuters. Междувременно от 
индийското правителство 
обявиха, че удължават край-
ния срок за предоставяне 
на пълен достъп до иначе 
кодирана информация с още 
60 дни. През това време ще 
текат тестове на системите, 
интегрирани от канадската 
компания. 

Критики
RIM е критикувана, че ця-
лата комуникация на потре-
бителите на устройствата 
й минава през собствени 
сървъри на компанията, ко-
ето пречи на разследващите 

власти. В началото на месе-
ца компанията бе изправена 
пред забрана на част от ус-
лугите си в Саудитска Ара-
бия. Тя бе избегната, след 
като RIM обеща да постави 
свой сървър на територията 
на страната. Най-вероятно 
подобен ще бъде изходът 
от ситуацията и в Индия, 
където около 1 млн. души 
използват BlackBerry. 

решение
В понеделник в Индия бе 
проведена спешна среща 
на Министерството на въ-
трешните работи на стра-
ната и представители на 
Министерството на теле-
комуникациите, Бюрото за 
разследване и Национал-
ната организация за техно-
логични изследвания. След 
нея стана ясно, че RIM е 
излязла с конкретни пред-
ложения за осигуряване 
на достъп до информаци-
ята за потребителите си в 
страната на съответните 
власти. Те ще бъдат въве-
дени в употреба веднага, а 
тестването им ще продължи 
около 2 месеца, коментират 
в официално изявление от 
вътрешното министерство 
на Индия. 

BlackBerry склони 
глава и в Индия

им растат непрекъснато. 
Търсенето на решения за 
безжична свързаност върви 
стабилно нагоре, коменти-
ра главният изпълнителен 
директор на гиганта Пол 
Отелини. По думите му 
сделката на тази част от 
бизнеса на Infineon ще по-
могне на компанията му да 
затвърди позициите си във 
втория най-важен аспект 
от бизнеса й - безжичната 
комуникация. Така вече ще 
можем да предлагаме пъл-
ния спектър от решения в 
тази област, добави той. 

Infineon е на четвърта по-
зиция по пазарен дял сред 
производителите на този 
тип решения, а пазарният 
й дял за миналата година 
е 11%, показват данните 
на Linley Group. Нейни-
те продукти се използват 
от компании като Apple, 
Nokia, Samsung и др. 

Доста по-смислена
Intel от своя страна се опи-
тва да развие присъстви-

ето си при смартфоните, 
таблетите и нетбуковете, 
сочени за най-горещите 
продуктови категории на 
пазара през следващите 
години. Анализатори оп-
ределиха тази сделка като 
доста по-смислена в срав-
нение с изкупуването на 
производителя на софтуер 
за сигурност McAfee сре-
щу 7.68 млрд. USD, което 
стана факт по-рано този 
месец. Ходът е и първата 
толкова сериозна стъпка 
на компанията срещу кон-
курентите й в сегмента на 
мобилните телефони, в ко-
ито влизат още Marvell, 
ARM и др.

Освен по-широко пазарно 
присъствие сделката за из-
купуването на Infineon ще 
позволи на Intel да дивер-
сифицира и приходите си в 
момент, когато компанията 
понижава финансовите си 
прогнози. Новите очаква-
ния за третото тримесечие 
са приходи от 10.8 млрд. 
USD спрямо предвиждани-

YouTube започва 
да продава филми
Тестовете 
за услугата вървят 
от януари
Най-големият сайт за ви-
деообмен в света YouTube 
планира да предлага на по-
требителите си да гледат 
легално филми срещу за-
плащане, съобщи Financial 
Times. Компанията, прите-
жавана от лидера в търсе-
нето през интернет Google, 
вече води преговори с во-
дещите студиа в Холивуд, а 
тестовете на услугата са за-
почнали още през януари. 

Бизнес модел
Тази стъпка ще изкара 
Google в конкуренция с 
Apple, която също се опитва 
да отхапе лъвския пай от ди-
гитализацията на киното по 

света. Плановете са търсач-
ката да използва своя сайт, 
през който се провеждат над 
60% от онлайн търсенията, 
за да насочва потребителите 
към платеното съдържание. 
Това е поредната стъпка на 
YouTube към намирането 
на успешен бизнес модел. 
Компанията смята да иска 
по около 5 USD за гледането 
на филм през сайта. 

Технология
При използването на новата 
услуга на YouTube филмите 
няма да се свалят на хард-
диска на потребителите, а 
ще се гледат “на живо” - т. 
нар. стрийминг. Услугата е 
подобна на предлаганото 
от сайта Netflix, където ме-
сечната такса за гледане на 
филми е 8.99 USD. 

Genzyme пак отхвърли офертата на Sanofi
Опит за враждебно 
придобиване е най-
вероятната следваща 
стъпка

Американската биотехно-
логична компания Genzyme 
Corp. отхвърли официалната 
оферта за придобиване, от-
правена от френската Sanofi-
Aventis SA на стойност 18.5 
млрд. USD. Според базира-
ния в Кеймбридж иноватор 
предлаганата сума от 69 
USD на акция подценява 
продуктовото й портфо-
лио. Часове преди отговора 
на компанията пазарната 
стойност на ценните й кни-

жа скочи до 70.5 USD. 

оттук нататък
В неделя Sanofi отправи 
публична оферта за при-
добиване, идентична с не-
формалните преговори от 
последния месец. Genzyme 
вече отказа веднъж пред-
ложението по-рано този 
месец. Според анализато-
ри следващата стъпка на 
Sanofi ще бъде процедура 
по враждебно придобиване, 
при която предложението се 
отправя директно към ак-
ционерите на дружеството. 
Говорители на компанията 
споделиха пред WSJ, че са 
готови на всичко, за да до-

ведат сделката до успешен 
финал.

Въпрос на цена
Цената е с 38% над стой-
ността на акциите, преди 
френският гигант да обяви 
интереса си към сделка-
та. Прагът, който Sanofi е 
готова да плати, е 70 USD 
на акция, докато по непо-
твърдени данни главният 
изпълнителен директор на 
Genzyme Хенри Търни-
ър очаква още по-високо 
предложение. Проучване на 
Reuters поставя потенциал-
ната цена в диапазона 73-83 
USD на акция, като 77.90 
USD се смята за най-веро-

ятната крайна стойност. 

Стратегия
Сделката е част от усилията 
на Sanofi да диверсифицира 
продуктовото си портфолио 
отвъд двете блокбастърни 
лекарства Lovenox и Plavix. 
Щатската комисия по кон-
трола на храните и лекар-
ствата (FDA) вече одобри 
производството на гене-
ричен вариант на Lovenox, 
разработен от Novartis AG 
и Momenta Pharmaceuticals 
Inc. Патентът на Plavix пък, 
който е най-продаваният 
медикамент в света след 
лидера на Pfizer Lipitor, из-
тича през 2012 г. 

11 
▶ процента е делът 
на Infineon на пазара 
на чипове за мобилни 
устройства

Френският фармацевтичен гигант Sanofi е готов 
на всичко, за да придобие биотехнологичната компа-
ния Genzyme

▶

те досега 11.2 млрд. USD. 
Числата накараха анали-
заторите да прогнозират 
по-слабо представяне на 
целия компютърен пазар. 
Продажбите на Intel се счи-
тат за бенчмарк за сектора, 
тъй като компанията държи 
над 80% от продажбата на 
процесори. Негативните 
очаквания бяха потвърдени 
от лидерите в производ-
ството на компютри в света 
Hewlett-Packard и Dell.

Сделката за изкупуването 
на Infineon вече е одобрена 
от бордовете на директори-
те на двете компании и ще 
бъде приключена в начало-
то на 2011 г. 

Главният изпълнителен директор на Intel пол отелини ще се опита да диверсифицира бизнеса на компания-
та с изкупуването на мобилното подразделение на Infineon   снимки bloomberg

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7200 7275
Калай LME USD/т 20740 20850
Олово LME USD/т 2065,5 2092
Цинк LME USD/т 2032 2088,5
Алуминий LME USD/т 2143 2131
Никел LME USD/т 21475 21530
Алуминиева сплав LME USD/т 2210 2110

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1225,8 1226,1
Сребро LME USD/тр.у. 18,4075 18,4475
Платина LME USD/тр.у. 1533,4 1538
Паладий LME USD/тр.у. 480,1 483,1
Родий LME USD/тр.у. 2075 2125

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 75,96 76,13
Брент ICE USD/б 75,5 75,87
Газьол ICE USD/т 639,75 645,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,327 4,346
Бензин 95 NYMEX USD/т 672 -
Нафта NYMEX USD/т 639 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 269,70
Царевица Yellow CBT USD/т 167,41
Ечемик Feed ASX USD/т 290,44
Памук No.2 NYBOT USD/т 1861,33
Какао  NYBOT USD/т 2891,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3952,82
Соя No.2 ICE USD/т 379,83
Захар White NYSE LIFFE USD/т 557,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 31.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38114 0,01553
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,79380 0,05461
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46691 0,01675
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,49815 -0,00587
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,26374 0,00073
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,88387 -0,01688
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62640 0,00046
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,39538 0,01197
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,97946 0,00190
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68880 0,00170
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,89911 0,02883
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,70772 0,00726
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,28259 0,00199
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,81870 0,00338
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,29164 0,00620
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75974 0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17970 0,00484
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,90798 0,01804
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45553 0,00415
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09246 0,00709
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,41439 0,01117
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,91341 0,00986
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61891 0,00991
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,01436 0,00840
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08351 -0,00282
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13777 0,00428
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,92417 0,01496
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01354 0,00450
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,54002 0,00157
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,10311 0,01736
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1898,32000 0,00000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 31.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

За	дата	30.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1093,72 1126,53

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	30/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,116077 € 1,138399 € 1,110497
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,847624 € 0,864576 € 0,843386

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,830531 € 0,847142 € 0,826378

Цените са валидни за поръчки, подадени на 25/08/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	31/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,138073 лв. 1,138073 лв. 1,138073 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 31/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	30.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0160	лв. 1.0008	лв.	 1.0109	лв. 0,16	% 2,98	%

Сентинел	-	Рапид 	1,1773	лв. 	1,1773	лв. 2,76	% 4,14	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	27	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

27.08.2010	г.

157,48 156,71 155,94 155,56 153,64 153,64
12,08 12,03 11,97 11,94 11,79 11,79
88,07 87,64 87,21 86,78 85,50 85,50
99,54 99,06 98,57 98,09 96,64 96,64
762,51 758,81 755,11 751,40 740,30 740,30
157,30 156,55 155,80 155,05 149,81 149,81
77,46 77,09 76,71 76,34 74,48 74,48
149,03 148,32 147,60 146,88 143,30 143,30
294,53 293,12 291,72 290,32 280,50 280,50
194,19 193,26 192,34 191,41 184,94 184,94
225,60 224,53 223,45 222,38 214,86 214,86
80,41 80,03 79,64 79,26 76,58 76,58
236,08 234,96 233,83 232,71 224,84 224,84

до	15.00	ч.	на	27.08.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7447 4.7684  4.9345 4.7447 4.6498   -7.86% 15.33% -11.82% -24.86% 21.01.2008
фонд в акции 6.7129 6.7465  6.9814 6.7129 6.5786   -5.23% 14.04% -5.90% -14.20% 23.01.2008
високодоходен 10.1406 10.2927  10.5462 0.0000 0.0000   0.80% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2602    2.2602    -9.31% 27.86% -14.28% -56.67% 12.11.2007
балансиран 2.6804    2.6804    -9.89% 24.52% -14.24% -50.08% 12.11.2007

паричен пазар 11.2439  11.2383  11.2214 11.2327 11.2327 11.2383 4.62% 0.12% 7.04% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.7066  10.6533  10.5468 10.6000  0.0000 -0.52% 4.02% 0.47% 3.44% 06.10.2008
фонд в акции 9.8384  9.7895  9.6427 9.6916  0.0000 -4.78% 8.34% -4.58% -1.13% 06.10.2008
             
балансиран 13.5114    13.3776    -0.33% 5.79% 2.28% 6.37% 14.12.2005
фонд в акции 7.7542    7.6774    -8.34% 11.04% -13.70% -5.16% 01.03.2006
фонд в акции 4.8133    4.7656    -18.58% 12.68% -16.55% -16.25% 21.06.2006
фонд в акции 7.6099    7.3883    -6.72% 12.50% -2.32% -11.11% 05.02.2008
фонд в акции 11.1712    10.8458    5.69% 12.76% 9.07% 3.21% 05.02.2008
паричен пазар 11.9892    11.9892    5.68% 0.13% 8.90% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.9575    80.6741  80.9575  -2.38% 1.95% -3.30% -5.06% 20.11.2006
фонд в акции 47.0829    46.8475  47.0829  -9.28% 3.14% -12.84% -14.06% 20.11.2006
фонд в акции 61.1482    60.8425  61.1482  -11.30% 4.40% -8.86% -13.41% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.6265    95.1879    -6.58% 3.31% -5.93% -1.16% 04.01.2007
балансиран 78.7796    77.6068    -5.59% 2.18% -6.30% -7.68% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30605    1.30345    4.49% 0.83% 6.70% 5.76% 01.12.2005
балансиран 1.06402    1.05766    -1.42% 4.81% -0.90% 1.25% 01.12.2005
фонд в акции 0.73125    0.72039    -6.45% 10.26% -6.45% -6.92% 01.03.2006
фонд в акции 0.73004    0.72568    -0.54% 1.86% 1.28% -12.00% 07.03.2008
ниско рисков 1.04770    1.04456    2.13% 0.38% 3.68% 3.44% 07.05.2009

балансиран 100.3668    99.3682    -2.79% 7.19% -3.63% -0.03% 07.12.2005
балансиран 106.3645    105.3061    -3.55% 5.97% -5.82% 1.27% 06.03.2006
фонд в акции 85.2504    83.9812    -5.89% 10.36% -6.82% -1.76% 20.06.2005
паричен пазар 121.6643    121.6643    5.90% 0.56% 7.24% 7.16% 31.10.2007
ниско рисков 93.5003    93.1267    3.57% 2.66% -2.85% -2.62% 01.02.2008
ниско рисков 106.1225  106.0165  105.6985  106.0165  3.51% 1.24% 5.04% 5.13% 01.07.2009

балансиран 4.6017    4.5741     -6.42% 8.48% -5.75%*** 4.50% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9278  0.9232   0.9209  0.9163     -12.81% 14.37% -15.92%*** -6.58% 01.06.2009

ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6672     17.5440     -5.68% 8.14% -10.04% 10.13% 28.09.2004
фонд в акции 11.0091    10.8561     -9.79% 11.74% -15.88% 1.95% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2006     1.1829     -7.33% 14.17% -3.99% 1.91% 10.05.2004
фонд в акции 0.7599     0.7487    8.92% 21.61% 21.41% -7.15% 04.10.2006
фонд в акции 0.9721     0.9577    10.86% 21.94% 6.27% -1.55% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.2237  130.0290  129.7695    3.03% 3.28% 5.38% 6.21% 04.05.2006
балансиран 14.1096  14.1096  13.9699    -6.24% 8.28% -7.80% 1.80% 17.12.2004
фонд в акции 0.7265  0.7194  0.7123    -3.04% 15.48% -5.72% -7.54% 04.05.2006
             
балансиран 786.2491    780.3670    0.82% 5.66% 6.17% -9.34% 09.05.2008
фонд в акции 705.5266    700.2484    -0.49% 7.07% 6.95% -12.83% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2594    11.2594    3.59% 1.80% 6.99% 2.62% 30.01.2006
балансиран 116.5383    116.5383    -2.90% 5.87% -1.49% 1.68% 30.01.2005
фонд в акции 6.4603    6.4603    -8.28% 12.52% -6.49% -9.09% 30.01.2006
фонд в акции 10.0293    10.0293    -0.39% 2.48% 1.08% 0.19% 30.01.2009

фонд в акции 8.6052    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5103  0.5078  0.5053    -3.05% 7.67% -4.19% -21.66% 19.11.2007
балансиран 0.7399  0.7373  0.7347    -0.88% 3.53% -0.24% -10.40% 19.11.2007
ниско рисков 0.9916  0.9901  0.9886    2.83% 1.25% 4.92% -0.36% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2596  1.2577 1.2558    3.99% 0.28% 6.77% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2837  1.2799 1.2761    4.74% 0.99% 8.54% 5.70% 16.03.2006
балансиран 0.8613  0.8579 0.8545    -0.94% 4.08% 0.19% -3.38% 16.03.2006
фонд в акции 0.6267  0.6236 0.6205    -7.12% 7.56% -6.86% -10.06% 16.03.2006
балансиран 0.7274  0.7245 0.7216    -4.70% 4.39% -7.47% -11.91% 11.02.2008
консервативен           19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0285  1.0285 0.9771    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1773   1.1773    2.76% 0.22% 4.14% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0160   до 90 дни  над 90 дни  0.16% 3.80% 2.98% 0.12% 12.09.2005
    1.0008  1.0109      

балансиран 7.3666   7.3666    -10.32% 10.61% -6.22% -6.56% 01.03.2006
фонд в акции 6.3603   6.3603    -9.28% 11.36% -6.13% -9.56% 01.03.2006
фонд в акции 2.8912   2.8912    3.09% 15.78% 7.79% -30.54% 05.04.2007
консервативен 10.4411   10.4411    0.12% 1.76% 1.74% 2.55% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7601 0.7564 0.7545 0.7489 0.7489 0.7526  0.7339 3.21% 12.72% -0.29% -6.54% 22.05.2006
фонд в акции 0.4114 0.4094 0.7545 0.4053 0.4053 0.4073  0.3972 -1.39% 16.92% -0.93% -23.74% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 102.9072  101.6430  100.8845    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.5064    320.0256    2.70% 0.31% 4.48% 7.13% 17.11.2003
ниско рисков 13.2329    13.1667    2.02% 2.79% 3.95% 6.17% 27.12.2005
балансиран 12.0410    11.9206    0.08% 5.93% 1.40% 4.05% 27.12.2005
фонд в акции 8.3308    8.2475    -3.39% 12.06% -2.83% -3.64% 07.09.2005
балансиран 20.5702    20.5702    1.43% 3.92% 2.46% 0.98% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4543    6.4220    -4.63% 5.47% -8.73% -12.64% 01.06.2007
балансиран 7.8292    7.7901    -3.85% 5.17% -6.74% -7.27% 01.06.2007
консервативен 11.5973    11.5684    6.66% 2.98% 10.69% 5.01% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1797    1.1561    -3.57% 5.78% -2.82% 4.27% 18.09.2006
балансиран 1.0335    1.0232    -0.73% 3.70% -1.31% 1.50% 10.06.2008

Piraeus	Funds Цени за дата 27.08.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,2276 6,9640

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6283 0,6054

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4923 2,4432

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,0746 8,7223

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,9652 9,6728

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4782 10,2718

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

N/A 13.4115 12.2638 8.4849
321.6282 N/A 12.2216 8.4558
323.2307 13.2991 N/A 8.4141
323.2307 13.2991 12.1614 N/A
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

понижение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
достигна 74.18 USD/
б. Поскъпването 
на долара спрямо 
еврото се отрази не-
благоприятно върху 
стойността на нефта

По време на 
борсовата 
сесия в по-

неделник измерите-
лят загуби 50 пунк-
та от стойността си. 
Опасенията около 
забавянето на ико-
номическия ръст 
на САЩ събориха 
индексите

индекс на деня

0.49
▶ процента се понижи 
щатският индекс  
Dow Jones и достигна 
 10 100 пункта

Стока на деня

2.07
▶ процента добави кафето 
сорт Арабика на борсата в 
Ню Йорк и достигна  
4024 USD/т

Bank of Japan прие нови икономически стимули
Японската централна 
банка излезе с решение 
да улесни допълнително 
монетарната политика 
в страната като част от 
борбата срещу продъл-
жаващото поскъпване на 
йената. На провелата се 
вчера среща бордът на цен-
тралната банка взе решение 
да бъде разширена про-
грамата за стимулиране на 
финансовия сектор.  Към 
отпуснатите през декем-
ври 20 трлн. JPY (236.4 
млрд. USD) като стимули 
за финансовия сектор под 
формата на тримесечни 
заеми се добавят нови 10 
трлн. JPY (118.6 млрд. 
USD) със срок на връща-
не шест месеца. Бизнес 
всекидневникът Nikkei 
обяви, че мерките, при-
ети на заседанието вчера, 
включват и удължаване на 
програмата на централната 
банка за отпускането на 
нисколихвени ипотечни 
кредити за закупуването на 
нови жилища.

Отделно от това беше 
взето решение основ-
ният лихвен процент да 
се задържи на рекордно 
ниското ниво от 0.1%. По 

търгуваше за 84.68 USD/
JPY срещу долара, което е 
поскъпване с 0.66%. Спря-
мо еврото котировките се 
движеха на нива от 107.73 
EUR/JPY, или повишение 
от 0.91%.

На печалба излязоха и 
индексите от Азиатския 
и Тихоокеанския регион. 
Регионалният индекс MSCI 
Asia Pacific се повишава 
с 1.2% до 118.23 пункта, 
а за борсовия оптимизъм 
помогна и обещанието на 
Федералния резерв от края 
на миналата седмица да 
продължи да подпомага 
растежа на американската 
икономика със смекчената 
си парична политика.
Главният японски индекс 
Nikkei 225 се повиши с 
1.76% до 9149.26 пункта, 
а токийският Topix се 
покачи с 1.17% до 829.21 
пункта. В Австралия S&P/
ASX 200 се повиши с 1.9% 
до 4452.7 пункта, воден 
от добивните компании. 
Акциите на най-голямата 
минна компания в света 
BHP Billiton поскъпнаха с 
1.5% на борсата в Сид-
ни, след като цените на 
металите се повишиха. 

Японската 
валута се 

търгуваше за 84.68 
USD/JPY срещу 
долара, което е 
поскъпване с 0.66%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ решенията, взети по време на свиканата от гуверньора на Bank of Japan Масаки 
Ширакава среща, покачиха индексите, но не можаха да повлияят на йената 

Царевицата достигна 14-месечен рекорд

На борсата 
в Чикаго 

фючърсите на 
царевицата за 
декември се 
търгуваха при 
175 USD/т, което е 
повишение от 2%

▶ Липсата на влага в районите на Средния запад на 
СаЩ, където се отглежда най-много царевица, е основ-
ната причина за поскъпването

Цената на царевицата 
се покачи до 14-месе-
чен рекорд заради спеку-
лации, че САЩ може да 
не успеят да оправдаят 
предварителните прог-
нози за рекордни добиви 
през тази година.
По данни на 
Accuweather.com през 
последната седмица в 
районите на Средния 
запад на САЩ, където 
се отглежда най-много 
царевица, се наблюдава 
недостиг на влага, като 
според прогнозите това 
ще продължи поне още 
една седмица. Небла-
гоприятни условия за 
зреенето на основната 
фуражна култура се 
забелязват и в редица 

Доларът започна 
седмицата на зелено
В началото на нова-
та седмица щатският 
долар успя да заличи 
част от натрупаните 
загуби през последните 
три дни на миналата 
седмица. До началото 
на борсовата сесия в 
САЩ доларът се рад-
ваше на силен интерес 
от страна на пазарните 
участници, като отчете 
повишение от 0.43% до 
1.27 EUR/USD.

За доброто предста-
вяне на зелените 
пари спомогнаха както 
слабите данни от ев-
розоната, така и някои 
положителни макроико-
номически показатели 
от другата страна на 
Атлантическия океан. 
С най-голямо влияние 
очаквано бяха новините 
за личните разходи на 
домакинствата за юли, 
които отчетоха по-го-
лям ръст от прогнозния 
през месеца и по този 
начин усилиха ефекта 
от петъчните позитивни 
данни за американската 
икономика. 

На последната 
сесия доларът 

отчете повишение 
от 0.43% до 1.27 
EUR/USD

С напредването на сед-
мицата обаче фокусът 
на трейдърите най-ве-
роятно ще започне да 
се насочва към данните 
за заетостта в несел-
скостопанския сектор 
в края на текущия 
период. 

Предварителните 
прогнози сочат трети 
пореден спад на пока-
зателя, след като през 
юли и август амери-
канската икономика 
загуби работни места 
в тази сфера. По-кон-
кретен ефект върху 
долара обаче можем 
да наблюдаваме, ако 
реалните стойности на 
индикатора се разминат 
с очакваните.

Кафето 
добави 
82 USD 

към стойността 
си на последната 
борсова сесия. 
Големият интерес 
на инвеститорите 
продължава да 
влияе положител-
но върху цената на 
суровината

Георги иванов,
“БенчМарк Финанс”

    СНиМки bloomberg

този начин ще се окуражи 
понижението на лихвите 
при търговските банки и 
ще се увеличи ликвидност-
та в икономиката.

Все пак обявяването на 
взетите решения не успя 
да понижи стойността на 
йената спрямо основните 
валути заради опасени-
ята на анализаторите, че 
мерките далеч няма да са 
достатъчни да преобърнат 
пазара. На последната 
сесия японската валута се 

области на Аржентина и 
Австралия.

В резултат на това 
експерти от Световния 
съвет по зърното не 
изключват вероятността 
реколтата от царевица в 
света да бъде по-ниска, 
отколкото прогнозирана-
та само месец по-рано. 
Миналата седмица Све-
товният съвет по зърно-
то преразгледа в посока 
надолу прогнозата си 
за добива от пшеница в 
световен мащаб.

Междувременно тър-
сеното на царевица 
по световните пазари 
продължава да е голямо 
главно заради навод-
ненията в Китай, при 
които бяха унищожени 
значителни площи с 
основната фуражна 
култура. На борсата в 
Чикаго фючърсите на 
царевицата за декем-
ври се търгуваха при 
175 USD/т, което е 
повишение от 2%. При 
пшеницата поскъпване-
то стигна 2.8% до 263 
USD/т заради увеличе-
ните прогнози за внос 
на зърно в Русия.

Икономическите данни за 
страната от днес показаха, 
че оперативните печалби 
на австралийските ком-
пании са нараснали три 
пъти повече от очакваното 
през второто тримесечие. 
Те са се повишили с близо 

19% спрямо първите три 
месеца на годината, когато 
се увеличиха с 4.3 на сто.

В Сеул Kospi нарасна с 
1.8% до 1760.13 пункта, 
докато главният индекс на 
борсата в Хонконг Hang 

Seng се повиши с 0.7% до 
20 737.22 пункта. Компа-
ниите от потребителския 
и суровинния сектор доне-
соха на широкия китайски 
индекс Shanghai Composite 
ръст от 1.6% до 2652.66 
пункта.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Петрол
USD/б
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Луксозните стоки стават 
по-търсени от масовите

Любопитна тенденция се 
разкрива от данните за по-
треблението в САЩ. Въпре-
ки трудностите, които мага-
зините за масови и евтини 
продукти продължават да 
изпитват, фирмите, пред-
лагащи луксозни стоки, се 
радват на нарастващ интерес 
от страна на клиентите.

Полюси
От няколко месеца насам от-
четите на компаниите показ-
ват все по-задълбочаваща се 
разлика между двата полюса 
при личното потребление, 
съобщи Financial Times. От 
една страна, магазините за 
висок клас стоки като Tiffany 
и Neiman Marcus отчитат все 
по-голямо потребителско 
доверие и желание за покуп-
ки. В другия край на скалата, 
където се намират масовите 
вериги като Walmart, потреб-
лението е слабо заради ико-
номическата несигурност.

Скромно увеличение
През второто тримесечие на 

2010 г. личното потребление 
в САЩ, което за търговско-
то министерство е основен 
елемент от статистиката за 
потреблението изобщо, е 
нараснало с 2% на годишна 
база в сравнение с 1.9% за 
предходния период. Анало-
гичен ръст беше отбелязан 
за последните три месеца 
на 2009 г. Скромното увели-
чение обаче далеч не може 
да се сравнява с данните за 
потреблението, отчетени 
след предишни периоди на 
рецесия. През четвъртото 
тримесечие на 1982 г. на-
пример, когато икономиче-
ският ръст беше едва 0.2%, 
потреблението скочи с цели 
7.5%.

да спестяват пари
Търговията на дребно тради-
ционно е ключова за иконо-
мическото възстановяване, 
но този път нещата не стоят 
така, смятат икономисти. 
Според тях хората търсят на-
чини да спестяват пари. Това 
се отразява на веригите за 

масови стоки, които в нача-
лото успяваха да компенси-
рат негативите на рецесията 
с отстъпки за клиентите. 

Ускорение
В същото време компаниите 
за луксозни стоки, които 
пострадаха по-сериозно в 
началото на рецесията, в 

момента се възстановяват 
по-бързо. В края на мина-
лата седмица световноиз-
вестната верига за бижута 
Tiffany отчете 9% ръст на 
продажбите за второто три-
месечие на 2010 г. спрямо 
същия период на миналата 
година. За разлика от нея 
веригата за масови украше-

ния Zale отбеляза по-слаби 
продажби, отколкото преди 
година.

Универсални магазини
Приходите на универсални-
те магазини за луксозни сто-
ки Neiman Marcus нараснаха 
със 7.6% за периода май 
- юли. В същото време про-

дажбите на веригата Walmart 
се свиха през второто три-
месечие в сравнение със 
същия период на 2009 г.  От 
компанията коментират, че 
потребителите продължават 
да внимават за разходите си 
и избягват покупки особено 
на стоки, които не са от пър-
ва необходимост.

Продажбите на Hugo 
Boss ще продължават 
да растат

Задълбочава се 
разликата между 
двата полюса на 
потреблението  
в САЩ

Китай е най-бързо рас-
тящият пазар за лук-
созния производител

Германският произво-
дител на мъжка и дамска 
конфекция в ниския лук-
созен сегмент Hugo Boss 
AG прогнозира 8% ръст на 
продажбите през второто 
полугодие. За сравнение - 
приходите от продажбите 
през първите шест месеца 
на 2010 г. са спаднали с 2% 
на годишна база от 787.6 
млн. EUR до 769 млн. EUR, 
показва официалният отчет 
на компанията. Прогнозата 
продължава тенденцията на 
възстановяване на търсенето 
на луксозни стоки. През вто-
рото тримесечие Hugo Boss 
отчете ръст от 6.9% след 
спада от 8.2% през първите 
три месеца на годината. 

Онлайн продажби
Въпреки че очакванията на 
гиганта са за нарастване на 
пазара на луксозни стоки 
през 2010 г. едва с 1%, ком-
панията вече наблюдава по-
вишен интерес от потреби-

телите в САЩ при мъжката 
и дамската конфекция. Отче-
тени са и добри нива на заяв-
ките за колекцията за 2011. 
През втората половина на т.г. 
Hugo Boss добави САЩ към 
все по-приоритетния сег-
мент на онлайн продажбите, 
включващ също Германия, 
Холандия, Франция и Вели-
кобритания. Интернет при-
ходите за първото полугодие 
са скочили четири пъти от 2 
млн. EUR м.г. до 8 млн. EUR 
т.г., като очакванията са за 
достигане на ниво от 10 млн. 
EUR до края на 2010 г. и 60 
млн. EUR през 2013 г.

двигател
Най-динамично разраства-
щият се пазар обаче остава 
Азия, и в частност Китай, 
където т.г. компанията уста-
нови съвместно дружество с 
местната верига за търговия 
на дребно Rainbow Group. За 
първите 6 месеца на 2010 
г. продажбите са скочили 
с 54% до 40 млн. EUR. В 
резултат гигантът планира 
да отвори 20 нови магазина 
в страната от общо 50 за 
цялата година. 

Най-продавани са най-скъпите 
бижута на веригата Tiffany
Потребителите от 
средната класа са 
ограничили покупките 
на стоки до 500 USD

Веригата за луксозни стоки 
Tiffany отчете по-висока от 
очакваната чиста печалба 
за второто тримесечие на 
финансовата година, ко-
ето приключи в края на 
юли. Засиленото търсене 
от страна на туристите в 
Европа и Китай увеличи 
финансовия резултат с це-
ли 19%. 

Компанията, която разпо-
лага с 223 магазина и бути-
ка към края на юли, отчете 
чиста печалба в размер на 
67.7 млн. USD за второто 
финансово тримесечие в 
сравнение с 56.8 млн. USD 
година по-рано. Продажби-
те за периода са скочили с 
9% и са достигнали 668.8 
млн. USD.

Скъпото се търси
Разбивката на продажбите 
обаче показва интересна 
насока. Потребителите от 
средната класа, които оби-
чат да купуват луксозни 

стоки, са били по-предпаз-
ливи в пазаруването заради 
влошената икономическа 
обстановка и продажбите 
на продукти с цена под 500 
USD в САЩ са намалели. 
В същото време пък най-
скъпите бижута - с цени 
над 50 хил. USD, са се 
радвали на умерен ръст на 
продажбите.

Предпазлив оптимизъм
Като цяло за годината ком-
панията е оптимист, което 
се вижда от повишената 
прогноза за финансови-
те резултати. Причина за 
по-високите очаквания са 
силните резултати за вто-
рото тримесечие, както и 
засилващият се ръст на 
продажбите в света в нача-
лото на третото финансово 
тримесечие. Увеличението 
на маркетинговите разходи 
обаче ще се отрази на нара-
стването на печалбата през 
текущия период, смятат от 
Tiffany. „Очакваме втората 
половина на годината с 
предпазлив оптимизъм”, 
каза главният изпълните-
лен директор Майкъл Ко-
валски.

 Главният изпълнителен директор на Tiffany Майкъл 
Ковалски очаква второто полугодие с предпазлив 
оптимизъм

▶

 Веригата магазини за луксозни бижута Tiffany се радва на все по-голямо потребителско доверие, особено във 
високия ценови сегмент снимки bloomberg

▶
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Поредна 
псевдореформа 
на общинските 
финанси
Орязаните субсидии 
на общините няма 
как да се заменят с 
частично преотстъпен 
подоходен данък

Преотстъпването на част от 
подоходния данък в полза на 
общините беше включено в 
пред- и следизборните обе-
щания на партия ГЕРБ. Ще 
стане ли обаче то реалност 
и ще спечелят ли от това 
общините - ще стане ясно 
през декември, когато пар-
ламентът приеме бюджета 
за 2010 и съпътстващите го 
данъчни закони. В кулоарите 
на Народното събрание вече 
се носи слухът, че е възмож-
но част от подоходния данък 
за физическите лица да се 
преотстъпи на общините 
още от 2011 г. Понеже всяко 
решение на ГЕРБ е пред-
последно и дори ако излезе 
в Държавен вестник, не е 
сигурно дали ще започне да 
се прилага. На практика не е 
искано мнението по въпроса 
на всичките 264 кметове у 
нас (авторът е установил 
това от разговор с няколко от 
тях), а само на ръководството 
на Националното сдружение 
на общините в Република 
България. 

Отсега е ясно, че за някои 
от общините, които имат 
слабо или никакво иконо-
мическо развитие, т. е. поне 
няколко работещи предпри-
ятия, вредите ще са по-го-
леми. 

 
Малките  
големи губещи
В повечето от малките град-
чета и села има само въз-
растни хора, които получават 
пенсии, а не плащат никакви 
подоходни данъци, и някол-
ко десетки заети по-млади 

специалисти (повечето от 
тях прехождат от по-голе-
мия град), които работят в 
общинските и държавните 
служби. Над 95% от техни-
те общински бюджети се 
формират от субсидии от 
републиканския бюджет. 

Миграцията  
към големите
По-големите общини ще спе-
челят от промяната, тъй като 
те се „захранват” с млади хо-
ра в трудоспособна възраст 
от по-малките общини. Това 
става и поради наличието 
в тях на висши учебни за-
ведения и специализирани 
средни езикови гимназии и 
техникуми, в които младите 
хора отиват да учат и много 
рядко се връщат обратно. 
Общинската администрация 
на малката община обаче е 
изразходвала доста средства: 
за детски ясли и градина, за 
училище и своеобразно „ка-
питализираният” в малката 
община млад човек, често 
образован и възпитан, отива 
в големия град и не се връ-
ща. Така се преразпределят 
косвено финансови ресурси 
от малките към големите 
градове. Родителите дълго 
време подпомагат децата си 
в големите градове и така 
също се преразпределят кос-
вено средства в тази посока. 
Централизацията на адми-
нистрацията и централизи-
раните обществени поръчки 
разпределят основната част 
от държавните разходи в 
големите градове. 

В България броят на об-
щините е 264 и няма като в 
други федерални държави 
(Германия, Австрия, Белгия 
и т.н.) провинциални пра-
вителства със значителна 
степен на местно самоупра-
вление. Странно защо идеята 

се представя, че е по „нас-
тояване” на Националното 
сдружение на общините в 
Република България. Още 
по-странно е защо се нарича, 
от една страна, местен данък 
общ доход, а от друга, ще е 
част от данъка върху дохо-
дите на физическите лица, 
който ще остава в общински-
те бюджети. 

непознаване  
на местните данъци
Очевидно е непознаването 
на местните данъци у нас и 
това, че те са само имущест-
вени.  Предлага се също в 
бъдеще общинските съвети 
сами да определят размера 
на подоходния данък, но На-
ционалната агенция за при-
ходите (НАП) да продължи 
да го събира и после да им 
превежда сумите. По този 
начин в сравнително малка 
страна като България ще има 
диференциация на ставките 
на подоходния данък и в Со-
фия е възможно да се плащат 
по-ниски подоходни данъци 
от тези в общините Ружинци 
или Бойница, Видинско, или 
Трекляно и Невестино, Кюс-
тендилско. Току-виж след 
известно време и тези някол-
ко десетки общински слу-
жители, учители и лекари, 
работещи понастоящем там, 
напуснат заради по-ниските 
данъци в по-големите об-
щини. Тогава остава открит 
въпросът кой ще лекува ба-
бите и дядовците от малките 
градчета и от селата и ще 
бъдат ли принудени за едно 
удостоверение да пътуват от 
30 до 50 км до големия град. 
Известно е колко са пенси-
ите им, които финансовият 
министър вече бодро обеща 
да „замрази” поне до 2012 г. 
заради икономии.

Йосиф Аврамов
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Приходите от подоходен данък са крайно недостатъчни
Освен допълнителна 
бъркотия в общин-
ските финанси ще 
възникнат и спорове 
между отделните 
общини за данъка на 
всеки зает в тях

Идеята за преразпределяне 
и на подоходния данък е ли-
шена от логика, тъй като той 
ще е крайно недостатъчен за 
издръжката на общинските 
структури, за съфинанси-
ране на европроекти и за 
благоустройство на населе-
ните места. Предоставянето 
на републиканска субсидия, 
въпреки незначителните но-
ви данъчни приходи, пък е 
неизбежно. Просто тя ще 
бъде по-малко с няколко хи-
ляди лева в най-малките, а 

в средноголемите - с някол-
ко десетки хиляди лева за 
сметка на 20-30% от подо-
ходния данък, предоставян 
на общината. По този начин 
освен допълнителна бърко-
тия в общинските финанси 
неминуемо ще възникнат и 
спорове между отделните 
общини за данъка на всеки 
зает в тях - друго нищо „ро-
зово” не се очертава. 

Без потенциал за  
нови работни места
Абсурдно е твърдението на 
председателя на Комисията 
по местно самоуправление 
и местна администрация 
при НС и бивш син кмет на 
Разлог Любен Татарски, че с 
преотстъпването на подоход-
ния данък ще се стимулират 
кметовете да разкриват пове-
че нови работни места. Про-

ектът „От социални помощи 
към заетост” на бившия ви-
цепремиер Лидия Шулева 
за наемане на безработни 
за общински дейности (най-
вече метачи и градинари) 
отдавна безрезултатно при-
ключи и средства за него 
напоследък не се отпус-
кат. Малка част от наетите 
по тази компрометирана 
програма впоследствие се 
хванаха на някаква посто-
янна работа поради липса 
на елементарни трудови 
навици. Публично-частното 
партньорство (ПЧП) в об-
щините, което е потенциал 
за разкриване на работни 
места, е почти замряло в 
последните 2 години по-
ради недостиг на средства 
в общинските бюджети за 
съфинансиране на проекти 
по ПЧП с частния сектор 

и липса на законова база в 
тази насока. 

Съкращения на кадри
Свободни щатове в общин-
ската администрация и в об-
щинските здравни, културни 
и образователни заведения 
не само че няма, а поради 
отнетите около 100 млн. лв. 
от общинските бюджети с 
актуализацията на бюджета 
за 2010 през юли т.г. ще се 
наложи да се съкращава и 
квалифициран персонал от 
тях. Останалите общински 
служители, които се трудят 
за мизерни възнаграждения 
в изброените структури, 
вече започнаха да излизат в 
неплатен отпуск по няколко 
дни месечно, което е налице 
дори в големи общини като 
Хасково и т. н. Все пак е въз-
можно с предизборни цели 

(местните избори са след 
година) да има единични 
случаи някои кметове (чи-
тателят да се досети от коя 
партия ще бъдат) да проявят 
активност и уж благодаре-
ние на тази псевдофискална 
мярка да разкрият няколко 
десетки нови работни мес-
та, а лентата на общинското 
предприятие тържествено 
да бъде прерязана от „най-
често давания човек по те-
левизията у нас”.

   
Смяна на посоката
„Винаги съм смятал, че е 
грешка 50% от ДОД да ос-
тава в общините”. Това са 
думи, казани от Бойко Бо-
рисов като кмет на София, 
но сега вече е премиер и 
започва да мисли иначе. В 
България само 22 общи-
ни превеждат на бюджета 

вноска от своите приходи, 
а не взимат субсидия като 
останалите 242 общини. 
Ако те и най-вече столицата 
получат 50% от подоходния 
данък, е налице опасността 
София да се изравни по 
население с Атина, която е 
петмилионен град. 

Сходен е примерът и с 
Будапеща, където живеят 
1/3 от унгарците. По този 
начин повечето българи ще 
заживеят в столицата, която 
ще е все по-пренаселена, а 
останалите общини - все 
по-слабо населени и иконо-
мически изостанали. Реди-
ца икономисти поради тази 
причина смятат за грешка 
известен процент от данъка 
на физическите лица да ос-
тават в общините по место-
живеене на работещия. 

Йосиф Аврамов                                 

Промени
Нужна е нова 
прозрачна 
методика

Ето защо е необходимо 
да се изработи нова про-
зрачна методика, обвър-
зана с промени на редица 

▶

закони, за финансиране на 
общините у нас. 

Крайно належащ е и 
дълго отлаганият въпрос 
за редукция на част от 
общините до 10 000 жите-
ли, както и икономически 
слабо развитите общини. 

Належащо е и въвежда-
не на второ (избираемо 

▶

▶

пряко от българските 
граждани) ниво на местно 
самоуправление с избирае-
ми съветници и регионал-
ни управители, което е 
най-добре да стане за 6-те 
района за планиране, а не 
в 28-те сегашни области, 
тъй като някои от тях 
вече са силно обезлюдени. 

СНимКа: БоБи ТошЕВ
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Кризата, довела до тотален 
спад в строителството, съ-
бори и плочката с надпис 
„производство на цимент”. 
Това стана още през мина-
лата година. Все още обаче 
няма сила, която да изправи 
индустрията и да я напра-
ви така силна, както беше 
през 2008 г. Точно обратното, 
спадът в производството на 
цимент продължава още по-
силно, отколкото през мина-
лата година. 

играчите
На пазара на производство 
на цимент в България има 
три играча. „Девня ци-
мент” АД е най-големият 
завод. Девненският завод 
и „Вулкан” АД са част от 
Italcementi Group („Итал-
чементи груп”). Вторият 
играч е „Златна Панега ци-
мент” АД, собственост на 
гръцката компания Titan 
Cement. Третият произво-
дител е „Холсим България” 
АД със заводи в с. Бели из-
вор и Плевен, част от швей-
царската група Holcim. 

Спад в  
производството
Различните производите-
ли отчитат срив с от 20 до 
48% през първото полугодие 
спрямо същия период на 
2009 г. Първата причина за 
спада в производството е 
кризата, която доведе до спад 
в строителството - и сградно, 
и инфраструктурно. 

Стартиралото строител-
ство на няколко лота от ма-
гистрала „Тракия” и стро-
ежът на „Люлин” не може да 
спасят бранша. Количествата 
цимент, които са нужни за 
тях, не са толкова големи, 
че да спрат спада в произ-
водството и респективно да 
увеличат продажбите. Освен 
това строителството на мно-
го пътни отсечки по различ-
ни програми беше отложено 
за по-добри времена. 

Сградното строителство 
ще се съвземе много бавно. 
Причините - пренаситеният 
пазар с бизнес центрове и 
молове, които стоят праз-
ни, предлагат месеци без 
плащане на наем и какво ли 
още не. Жилищният пазар 
също е пренаситен и според 
инвеститори бъдещето е в 
строителството на малки 
сгради с разгъната застро-
ена площ до 5000 кв. м, а 
нужните количества ци-
мент не може да се сравня-
ват с тези за един затворен 
комплекс например. 

експортът - невина-
ги възможен
Вариантите за износ не се 
оказват подходящи за всички 
играчи у нас. Разходите по 
него ще са такива, че за да бъ-
де българският цимент кон-

циментовата индустрия 
клони към 50% спад
Изграждането на магистрала „Люлин” и няколко лота от „Тракия” 
не може да спаси бранша

курентен на чуждите пазари, 
продажната му цена трябва 
да е такава, че не позволява 
покриване на всички разходи 
по производството му. 

Втори удар
След кризата, която засегна 
най-тежко строителството, 
удар върху българските про-
изводители нанесе и вносът 
на турски цимент, който се 
увеличава от края на 2008 до 
края на първото полугодие на 
2009 г. Внесените количества 
за този период са приблизи-
телно същите, колкото през 
първите 6 месеца на 2010 г. 
За капак турският цимент 
беше значително по-евтин от 
българския, като това наложи 
поевтиняване и на родната 
продукция. Според различни 
представители на бранша 
българският цимент е поев-
тинял с 25 до 35% през мина-
лата и тази година. Въпреки 
негативното влияние на кри-
зата и на вноса българските 
производители все още не 
са изправени пред фалит. Ще 
бъде закрит един малък завод 
- в Плевен, но компаниите не 
са се отказали от планирани-
те инвестиции и от надеж-
дите спадът в продажбите 
да спре. Кога - все още не се 
наемат да прогнозират. 

красимира Янева

Намалихме разходите с 
нови енергоизточници
Производството ни нама-
лява с 15-20% в сравнение 
с 2009 г. През тази година 
работи само една от двете 
ни пещи, т.е. работим с 
50% мощност. Ако започне 
строителството на магис-
трали и има мека зима, 
количеството продаден 
цимент ще се запази както 
през миналата година.
Финансовите резултати на 
дружеството ще са същите 
като през миналата година. 

Очаквам да запазим 
миналогодишните си 
приходи от 19 млн. EUR. 
През 2008 г. обаче бяха 54 
млн. EUR. 
Заради свитото произ-
водство и продажби сме 
се постарали да намалим 
разходите. Използваме 
нови енергоизточници, 
намалихме разходите за 
персонала и направихме 
малко съкращения, като 
сме обезщетили хората, 
както правим по принцип. 

Хубавото е, че въпреки 
свитото производство 

Очаквам 
да запазим 

миналогодишни-
те си приходи от 
19 млн. EUR

александър Чакмаков,
изпълнителен директор на 
„Златна Панега цимент” АД 

продължаваме капитало-
вите инвестиции. През 
миналата и през тази 
година сме вложили 12 
млн. EUR. Имаме втора 
нова вертикална цименто-
ва мелница, нови инста-
лации за добавки, нова 
инфраструктура. От 2004 
г. досега сме инвестира-
ли около 80 млн. EUR. 
Вярваме, че държавата 
ще подобри условията за 
бизнес у нас. 

Още 400 млн. лв. ще 
инвестират в Девня
В следващите месеци ще 
започнем да инвестираме 
в строителство на нови 
мощности, с които да се 
произвежда цимент по 
сух способ, който досега 
не се използва в страна-
та. Консорциум начело с 
австрийската строителната 
компания „Щрабаг” ще 
модернизира мощности-
те на „Девня цимент”. 
Цялостната инвестиция е 
на стойност 400 млн. лв., 
а общо с вложенията на 
„Италчементи”, направени 
в „Девня цимент” и в заво-
да „Вулкан”, ще достигнат 
1 млрд. лв. Спрямо 2008 г. 
производството в заводите 
ни е намаляло почти напо-
ловина. През тази година и 
в двата завода работи по ед-
на пещ, като не сме спирали 
напълно работа за разлика 
от изминалата година. Тряб-
ва да отбележа, че въпреки 
намаленото производство 
не сме съкращавали хора. 
В заводите ни имаме около 
450 висококвалифицирани 
служители и държим да 
ги запазим при нас. Само 

7 наши инже-
нери ще ра-

ботят 1.5 г. в завод 
на „Италчементи” 
в Египет

Валентина Грозданова,
изпълнителен директор  
в „Девня цимент”

около 20-30 души са се 
пенсионирали. 7 наши ин-
женери ще работят година и 
половина в завод на „Итал-
чементи” в Египет. Така, от 
една страна, ще помагат на 
колегите ни там, а от друга, 
ще донесат допълнителна 
стойност за компанията ни. 

Въпреки кризата не сме 
спрели да изнасяме про-
дукцията си. Сега продава-
ме цимент в Румъния. 

СнимкА Емилия коСтАДиноВАВ "Девня цимент" ще се инвестират няколко стотин милиона лева за производство на цимент по сух способ▶
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КЗК: Няма 
картел в 
индустрията
Няма картелно споразуме-
ние между членовете на 
Българската асоциация на 
циментовата индустрия, 
реши Комисията за защита 
на конкуренцията на 8 юли. 
Решението беше обнарод-

вано на 27 юли. Повече от 
година продължи разслед-
ването на КЗК за наличие 
на забранено споразумение 
между „Девня цимент” АД, 
„Златна Панега цимент” АД 
и „Холсим България” АД, 
притежаващо циментови 
заводи в с. Бели Извор и в 
Плевен. В хода на провер-
ката е установено, че няма 

Решениециментовата индустрия 
клони към 50% спад

убедителни доказателства, 
че данни за тези предприя-
тия са достъпни за конку-
рентите им, и няма коорди-
нирано пазарно поведение, 
т. е. картелно споразумение. 
Това беше третата провер-
ка за картел в последните 
10 години. При нея КЗК е 
проучила пазара на цимент 
от 2004 до края на 2009 г. 

Число

3 
 проверки за картелно 

споразумение на пазара е 
имало през последните 10 
години

▶

До края на 2011 г. ще закрием завода в Плевен
Турският цимент е 
с 5-6% по-евтин, но 
цената е дъмпингова 
и не покрива направе-
ните разходи

Господин костов, през 
тази година продължава 
ли спадът в производ-
ството на цимент в 
„Холсим България” и с 
колко процента?

- Спадът продължава, като 
производството е спаднало 
с 48% за първите 6 месеца 
спрямо същия период на 
2009 г. Ако през миналата 
година сме произвели 412 
хил. тона, през тази са 212 
хил. тона. Това се дължи 
на спада в строителството, 
но и на растящия пазарен 
дял на вноса от Турция. 
Все още нямаме данни от 
НСИ за вноса през първо-
то полугодие, но ако през 
юни е колкото през май, 
почти няма спад. Вносът за 
шестте месеца от началото 
на годината спрямо същия 
период на миналата година 
не се е променил, докато 
пазарът на производители-
те се е сринал с 43-44%.   

колко хиляди тона ци-
мент се внасят месечно 
от турция?

- Има разлика, защото в 
строителството голяма роля 
има сезонността. През април 
и май беше около 50 хил. 
тона месечно, а това количе-
ство е доста голямо. 

С колко процента тур-
ският цимент е по-ев-
тин от българския?

- Разликата вече не е го-
ляма. Предполагам, че е 
около 5-6%. При всички 
положения цената, на ко-
ято те изнасят, не покрива 
производствените им раз-
ходи. Те правят дъмпинг. 
Турците предпочитат да 
си продадат цимента и да 
покрият разходите преди 
амортизация. Това не може 
да продължи безкрай. Си-
туацията в Турция е такава, 
че те ще излязат от кризата 
доста по-бързо от нас, а 
може вече и да са излезли. 
В последните 2 години има-
ше свръхпроизводство на 
цимент в Турция. Там има 
20 млн. тона произведен 
цимент, за който се търси 
пазар. Годишно тук се про-
дават около 500 хил. тона 
турски цимент. Ние далеч 
не сме най-големият им 
външен пазар, но може би 
сме на 10-12-о място. 

как ще се отрази спа-
дът на производството 
върху приходите на „Хол-
сим България” аД?

▶

▶

▶

▶

- Освен спад в производ-
ството имаме и намале-
ние на цените с около 25% 
спрямо миналата година. 
От върха на продажбите 
ни през 2008 г. цените са 
се сринали с повече от 1/3. 
Приходите ни за първото 
полугодие на тази година 
са 28 млн. лв., а за същия 
период на 2009 г. бяха 68 
млн. лв.   

имате ли надежди, че 
ще се увеличи производ-
ството, предвид факта, 
че стартира строител-
ството на няколко лота 
от магистрала „тракия”?

- За строителство на ра-
вен терен, какъвто е този 
за магистралата, няма да 
се използват много големи 
количества цимент. Освен 
това строените лотове са 
твърде далече от нас и се 
съмнявам, че ще бъдем из-
брани като доставчици.

Доставяте ли цимент 
за строителството на 
метрото?

- Да. То е един от малкото 
обекти, който, общо взето, 
е дядовата ръкавичка. Ние 
даваме цимент за него на 
бетоновите възли и нямаме 
преки търговски отношения 
със строителите. Мисля, че 
метрото в София се строи 
с цимент от трите фирми, 
които произвеждат този 
продукт в България. 

Доставяте ли цимент 
за строителството на 
магистрала „люлин”?

- Да, през бетоновите въ-
зли, които използват стро-
ителите. Но съвсем естест-
вено се използва и турски 
цимент за магистрала „Лю-
лин” предвид факта, че я 
строи турската компания 
„Мапа Дженгиз”. 

През миналата година 
циментовите заводи в 
България на трите про-
изводителя периодично 
гасиха пещите. През 
тази имало ли е месеци, 
в които пещите в двата 
ви завода да не работят?

- Плевенският ни завод е 
твърде малък, за да може да 
оживее. Ще го закрием до 
края на следващата година. 
Там намаляваме персонала 
и сега са около 75-80 души. 
През 2008 г. пряко заетите 
бяха със стотина повече. 
Плевенският ни завод до 
голяма степен работи като 
циментова мелница и се 
занимава с експедиция. В 
завода ни в с. Бели извор 
през януари и февруари 
пещите не работеха, после 
около 40 дни работихме, 
след което отново спряхме. 

▶

▶

▶

▶

интервю Тодор Костов, директор на „Холсим България” АД и председател на УС на асоциацията на циментовата индустрия

През май и юни работихме, 
а от 20 юли до 15 август 
работниците ни са в от-
пуск. В периодите, в които 
не произвеждахме цимент, 
работниците и служителите 
не са излизали в неплатен 
отпуск, защото в един ци-
ментов завод винаги има 
какво да се работи. Правят 
се ремонти, експедицията 
продължава. Циментовото 
производство не може да 
спре напълно. 

Изграждали сме специ-
алистите си с години. Над 
130 от около 300-те ни слу-
жители в с. Бели извор имат 
сертификати, че владеят 
английски език. Не можем 
да си позволим да ги за-
губим, дори в период на 

Снимка БоБи ТошеВ

Визитка
Кой е  
Тодор Костов

Тодор костов е изпъл-
нителен директор на 
„Холсим България” от яну-
ари 1998 г. кариерата му 
започва през 1987 г. в кан-
тора „Цимент” на вън-
шнотърговското пред-
приятие „Стройимпекс”. 

През 1991 г. основава 
собствено дружество - 
„Стройцем” ооД. 

Покрай приватизаци-
ята на циментовата 
индустрия неговото 
дружество консултира 
швейцарския концерн 
„Холдербанк” - вече „Хол-
сим”, който купува цимен-
товия завод в Бели извор 
през 1997 г. 

Тодор костов е пока-
нен да оглави дейността 
на концерна в България. 
костов е завършил УнСС 
- София, специалност 
„организация и управле-
ние на промишленос-
тта”, профил Химия и 
металургия. 

▶

▶

▶

▶

Приходите 
ни за първото 

полугодие на тази 
година са 28 млн. 
лв., а за същия пе-
риод на 2009 г. бяха 
68 млн. лв. 

криза. Работещите в Бели 
извор са намалели с 10-15 
души. Някои от тях са се 
пенсионирали. Текучество 
почти няма. Дори и при 
съкращение ние ги обез-
щетяваме с 12-14 месечни 
работни заплати. 

какви инвестиции сте 
направили досега?

- Инвестирали сме най-
малко 150 млн. лв. В по-
следните 4 години инвести-
циите не са падали под 25 
млн. лв. на година.

„Холсим” аД изнася ли 
цимент и къде?

- Не. Цимент трябва да 
се изнася основно по море, 
а ние сме далече от него. 
За да изнасяме, трябва да 
го правим по начина, по 
който и турците - с дъм-
пингова цена. Тя обаче 
няма да покрие дори про-
изводствените ни разходи. 
Това за нас е икономиче-
ски неизгодно. 

какви енергоизточници 

▶

▶

▶

използвате при произ-
водството?

- Газ се използва много 
малко. Той е само за запал-
ване. Основните източници 
са въглища и петролен кокс. 
Ние използваме доста ви-
сок процент алтернативни 
горива - от автомобилни 
гуми, месокостно брашно 
от екарисажите, слънчог-
ледови семки и т.н. С тях се 
намаляват разходите за про-
изводство, но трябва да се 
има предвид, че за да може 
те да се използват, трябва да 
са направени инвестиции. 
Свили сме си разходите 
през тази година, но заради 
отлагане на покупки. Иначе 
въглищата не са поевтине-
ли, а електроенергията за 
индустрията се увеличи 
реално със 7-8% от 1 юли. 
Не виждам нито един ком-
понент да е поевтинял.

кога очаквате спадът 
в производството и про-
дажбите в тази индус-
трия да спре?

- Това е възможно около 

▶

Вносът от 
Турция за 

шестте месеца 
от началото на 
годината спрямо 
същия период на 
миналата година 
не се е променил, 
докато пазарът на 
производителите се 
е сринал с 43-44%

12 месеца след спиране на 
спада в Испания. Иконо-
миката ни и консумацията 
на цимент у нас повтарят 
испанския модел. Трудно е 
да се каже как ще се развива 

пазарът през следващата 
година. Надяваме се спадът 
в консумацията на цимент в 
България да спре. Това ще 
зависи и от случващото се 
в Турция, и от развитието 
на икономиката на страна-
та ни. 

красимира Янева
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„Момчетата 
от „Медисън 
авеню” поддържа 
амбицията ми за 
работа 
Сериалът „Момчетата от 
„Медисън авеню” поддър-
жа амбицията ми за работа. 
Най-големият плюс на този 

филм е начинът, по който 
се преплита политическата 
тематика с корпоративните 
афери и личния живот на 
героите. Филмът пресъздава 
по завладяващ начин корпо-
ративна Америка през 60-те 
г. на XX век, когато бизне-
сът се възстановява след 
Втората световна война. 
Призракът й се прокрадва 

от всяка реплика и дейст-
вие на главните герои. Те са 
мениджъри на една от най-
големите рекламни агенции 
в САЩ. В тази компания се 
преплитат съдбите на голе-
мите босове, които работят 
за хиляди долари на седми-
ца, и на младите служители, 
които се трудят само за 20 
USD на седмица. 

МнениеМедиен 
Бизнес

Реклама:
Мария секулова
msekulova@pari.bg
tel. 4395-872

Автор:
елена Петкова
еlena.petkova@pari.bg
tel. 4395-857

Ал Пачино си тръгна с 250 
USD под ръка след церемо-
нията по раздаването на 62-
те годишни телевизионни 
награди „Еми”. Не, той не е 
свил нечии джобни. Толкова 
струва изработката на една 
статуетка от престижните 
отличия, а Пачино грабна 
приза в категорията „Най-
добър актьор” за участието 
си в минисериала „Не по-
знаваш Джак” на HBO. Той 
измъкна статуетката, из-
работена от злато, сребро, 
никел и мед, под носа на 
Джеф Бриджис и Майкъл 
Шийн. Екипът на филма 
пък събра общо 500 USD, 
тъй като спечели две ста-
туетки от награждаването. 
„Не познаваш Джак” беше 
отличен и за най-добър сце-
нарий на минисериал. 

Пръв сред първите
Друга продукция на HBO 
обаче грабна най-престиж-
ната награда в категорията 
на минисериалите - „Най-
добра продукция” - „Паси-
фик”. Негови изпълнителни 
продуценти са Том Ханкс и 
Стивън Спилбърг. Кървавата 
историческа драма връща 
зрителите назад във време-
то, за да покаже страшните 
последствия от битката при 
Пърл Харбър. В центъра на 
сюжета е борбата за оце-
ляване на трима добровол-
ци в американската пехота. 
Сериалът, за който са по-
харчени над 200 млн. USD, 
грабна 8 статуетки „Еми”. 
Така той зае първо място в 
класацията на призьорите. 
След него се наредиха „Тем-
пъл Грандин”, който полу-
чи 7 отличия, включително 
за най-добър телевизионен 
филм. Победител в катего-
рията за най-добра комедия 
е „Съвременно семейство”. 
Сериалът отмъкна общо 6 
награди, сред които и за най-
добър комедиен сценарий. 
„Веселие” и „Момчетата от 
„Медисън авеню” спечелиха 
по 4 награди. 

„Пасифик” е първенец и 
по номинации - участва в 
24 категории. След него са 
„Веселие” с 19 номинации 
и „Момчетата от „Медисън 
авеню” със 17. 

Ретро мода
„Момчетата от „Медисън 

авеню” се превърна в аб-
солютен хит и сред бъл-
гарските зрители. За трета 
поредна година той грабна 
престижната награда за 
най-добра драма. Сред ко-
лекцията си от статуетки 
филмът има и 4 Златни 
глобуса. Според критиците 
в Холивуд най-силният коз 
на сериала е автентичното 
предаване на историческа-
та епоха. 

Сериалът разказва за жи-
вота и оплетените връзки 
на служителите в рекламна 
агенция през 60-те години 
на миналия век. 
 
Персонални  
призове
Най-добра драматична ак-
триса стана сладката Клеър 
Дейнс, позната на повечето 
зрители от „Ромео и Жули-
ета”. Тя спечели симпатии-
те на критиката с брилянт-
ното си превъплъщение в 
жената, болна от аутизъм, 
на име Грандин от сериала 
„Темпъл Грандин”. Сюже-
тът на филма е създаден 
по действителен случай 
и разказва историята на 
Грандин, която въпреки 
недъга си се превръща в 
известен учен, посветил 
живота и кариерата си на 
опазването на животните 
и природата. „Еми” за най-
добър драматичен актьор 
взе Брайън Кранстън за 
ролята си в сериала „Опас-
но лош”.

Приза за най-добър коме-
диен актьор грабна Джим 
Парсънс за участието си в 
сериала „Теория за голе-
мия взрив”. За най-добра 
комедийна актриса пък бе-
ше отличена Иди Фалко за 
превъплъщението в сестра 
Джаки от едноименния се-
риал.

Така на тазгодишните 
„Еми”-та бяха раздадени 
общо 72 статуетки, или из-
разено в пари, това се рав-
нява едва на 18 000 USD.

Сериалът „Пасифик” 
спечели 8 награди  

Победителите в ключовите категории на годишните телевизионни награди „Еми“

Най-добра комедия

Най-добър актьор в комедиен сериал

Най-добра актриса в комедиен сериал

Най-добър режисьор на комедия

Най-добра драма

Най-добър актьор в драматичен сериал

Най-добра актриса в драматичен сериал

Най-добър режисьор на драма

Най-добър минисериал

Най-добър актьор в минисериал

Най-добра актриса в комедиен сериал

Най-добър режисьор на минисериал

Най-добър телевизионен филм 

Съвременно семейство (Modern Family)

Джим Парсънс, „Теория за големия взрив“ (Big Bang Theory)

Иди Фалко, „Сестра Джаки“ (Nurse Jackie)

Райан Мърфи, „Веселие“ (Glee)

Момчетата от „Медисън авеню“, (Mad Men)

Брайън Кранстън, „Опасно лош“ (Breaking Bad)

Кира Седжуик, „Разобличаване“ (The Closer)

Стийв Шил,  „Декстър“ (Dexter)

„Пасифик“, The Pacific

Ал Пачино, „Не познаваш Джак“, (You Don't Know Jack)

Клеър Дейнс, „Темпъл Грандин“, Temple Grandin

Мик Джаксън, „Темпъл Грандин“, Temple Grandin

Темпъл Грандин“, Temple Grandin

72
▶ статуетки „Еми” 
 бяха раздадени  
на тазгодишната  
церемония

Асен Григоров,
продуцент на „Здравей, България” 
по Нова тв

Ал Пачино грабна „Еми” за  
най-добър актьор в минисериал
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Социалните мрежи стават все  
по-важи за онлайн медиите
Над 3% от трафика 
към водещите амери-
кански сайтове идва 
от Facebook 

Социални мрежи или соци-
ални медии. Определението 
е въпрос на избор, но как-
вото и да изберете, безспо-
рен факт е, че социалните 
мрежи внесоха драстична 
промяна в начина, по който 
се разпространява инфор-
мацията. Те са следващата 
стъпка в еволюцията на 
медиите, защото за разлика 
от всеки вестник или сайт 
при тях потребителят сам 
избира какво да чете, без 
да му се налага редактор-
ска намеса. Или по-точно 
намесата е не на един, а на 
няколко (може дори стоти-
ци или хиляди) редактори, 
каквито са приятелите му 
във Facebook и Twitter. 

ефектът
Огромна част от съдържа-
нието, което минава през 
социалните мрежи, всъщ-
ност представлява линкове 
към определени материали 
на най-различни теми. И та-
ка само за миналата година 
трафикът от Facebook към 
големите американски мре-
жи се е увеличил тройно, 
показват данните на анали-
заторите от Hitwise. Според 
резултатите от тяхно проуч-
ване Facebook е четвъртият 
по големина източник на 
трафик към новинарските 
портали на Google, Yahoo! 

и MSN, а над 3.5% от по-
сещенията на различни 
американски медии идват 
именно от линкове в соци-
алната мрежа. Огромният 
интерес се дължи най-ве-
че на големия брой потре-
бители, които разчитат на 
социалните мрежи да си 
набавят информация. Само 
във Facebook те са над 500 
млн. души, голяма част от 
които четат, споделят, по-
пуляризират и коментират 
новини. 

Подобно е и положе-
нието в България, където 
Facebook и Twitter се из-
ползват активно от воде-
щите новинарски портали. 
Там те имат достатъчно 
голямо поле за изява, ка-
то според последни данни 
около 1.5 млн. българи имат 
регистрация във Facebook. 
За Twitter точна статистика 
засега няма. 

Навлязохме в социалните 
мрежи преди 5-6 месеца, 
коментира за в. „Пари” Ка-
лин Карабойчев, създател 
на kaldata.com. Сайтът е 
един от най-популярните 
портали за IT новини у нас, 
като според Gemius има над 
326 хил. уникални посе-
щения на месец. Поне 100 
души на ден се присъеди-
няват към фен страницата 
ни във Facebook, а по някои 
от материалите ни в сайта 
има по над 1000 препоръки 
в социалната мрежа, каз-
ва Карабойчев. Подобно е 
положението и при Profit.
bg, където около 15-20% от 

трафика се дължи именно 
на Facebook, коментират 
от сайта.

Трафикът на сайтовете 
ни, генериран от социални 
мрежи, расте всеки месец, 
коментират от „Икономе-
дия”, издател на вестниците 
„Дневник” и „Капитал”. 
Около 5% от посещаемост-
та на Capital.bg се дължи на 
Facebook, а при Dnevnik.bg 
цифрата е 4%. Това нареж-
да социалната мрежа в Топ 
5 на най-големите генера-
тори на трафик за сайта 
на седмичника и в Топ 10 
при ежедневния вестник. 
Социалната мрежа е шес-
тият по големина източник 
на трафик и за pari.bg, от-
където идват около 2% от 
посещенията на сайта.

Водачи
Освен катализатор на съ-
държание обаче Facebook 
и Twitter създадоха ново 
поколение „играчи” на 
уебпазара - т. нар. водачи 
или куратори. Това са хо-
ра, които по един или друг 
начин са признати капаци-
тети в определена област и 
се ползват с доверието на 
приятелите или последо-
вателите си. Идеята е, че 
те непрекъснато споделят 
информация по темата, в 
която са считани за „свети-
ла” - линкове към медии, 
доклади, статистики и т.н. 
Така те успяват да „преве-
дат” последователите си в 
купищата информация, коя-
то така или иначе ги залива 

Услугите 
продължават да се 
увеличават
Информацията,  
споделяна през мре-
жите, се увеличава 
значително

Освен с кого сме прияте-
ли, къде прекарваме сво-
бодното си време и какво 
обичаме да правим скоро 
Facebook ще знае и къде 
точно се намираме. По-
знатите ни също ще имат 
достъп до тази информа-
ция заради въвеждането на 
услугата Facebook Places, 
която вече работи в САЩ, 
а скоро ще бъде пренесена 
и в Европа. 

Благодарение на нея по-
требителите могат да спо-

делят точната си локация 
посредством GPS на те-
лефона, който използват. 
А броят на хората, които 
могат да се възползват от 
тази услуга, съвсем не е 
малък. Според последни 
данни около 100 млн. души, 
или 20% от всички реги-
стрирани потребители на 
Facebook, използват мрежа-
та и през смартфони. 

Пускането на услугата 
обаче разбуни духовете за-
ради факта, че твърде много 
лична информация става 
достъпна през социалната 
мрежа. Подобно е поло-
жението и с други такива 
услуга като Google Lattitude 
и Four Square.

Facebook очаква  
до 2 млрд. USD 
приходи 
Сайтът залага не само 
на реклама, продава  
кредити за онлайн 
„стоки”

Между 1.2 и 2 млрд. USD 
може да достигнат прихо-
дите на Facebook за 2010 г., 
прогнозират анализатори. 
Цифрата е доста по-висока 
от предварително очаквани-
те 1.1 млрд. USD и е с над 
2 пъти повече от приходите 
на сайта за миналата годи-
на. Тогава пак анализатори 
коментираха, че приходите 
на социалната мрежа за 
2009 г. са между 800 и 900 
млн. USD. 

източници
Основно перо във финан-
сирането на сайта е рекла-
мата, която той публикува 
под формата на текстови 
линкове. Паралелно с това 
обаче Facebook планира 
да разшири полето си на 
дейност и да намери алтер-
нативни начини, от които да 
печели средства. 

Сред тях е продажбата на 
т.нар. кредити - нещо като 
валута на сайта, с която 
потребителите могат да си 

30
▶ процента от приходите 
на Facebook през 2011 г. ще 
идват от продажбата на 
кредити

в интернат. С други думи, 
отсяват най-интересното 
и го предоставят на чита-
телите си, превръщайки 
се в един вид редактори. 
С разликата, че куратори 

има много, което означава 
много повече гледни точки 
за читателя. 

Така социалните мрежи 
постепенно започват да иг-
раят все по-голяма роля 

в живота на всяка медия. 
Най-вече защото потреби-
телите им стават все по-
активни и все повече. А и 
тенденцията е възходяща. 

Христо Ласков

 Facebook на Марк Цукърбърг се превръща във все по-мощен генератор на  
трафик за водещите медии         Снимки BloomBerg

▶

купуват различни „стоки” в 
множеството игри в мрежа-
та. Плановете на търсачката 
са догодина този тип про-
дажби да осигурят между 
20 и 30% от приходите й. 
Към началото на 2010 г. 
обаче продажбите са били 
едва за 30 млн. USD. 

Ръст
Междувременно от социал-
ната мрежа отчитат повече 
от добър ръст на приходите 
си от реклама. Към август 
ръстът на приходите при 
част от рекламодателите 
е около 10 пъти, твърди 
оперативният директор на 
Facebook Шерил Сандберг. 
Има компании, които тази 
година са предвидили 20 
пъти повече средства за 
промоции през социалната 
мрежа. Засега обаче те ос-
тават в тайна. 

 Приятелите ви вече ще знаят къде точно се 
намирате през Facebook
▶

Ал Пачино  грабна „Еми” за  
най-добър актьор в минисериал
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Иван Иванов спечели световния 
конкурс на марката и получи шанса 
да направи собствен бленд уиски

Българин влезе в историята 
на Bushmills

Световноизвестната марка уиски 
Bushmills с над 400-годишна история 
даде възможност на един от почитателите 
си да стане част от света на Bushmills. 
Победителят в международния конкурс 
“Make it at Bushmills” (“Да успееш в 
Бушмилс”) ще прекара един месец в 
най-старата уиски дестилерия в света, 
където ще се учи от най-важния човек в 
компанията - мастър дестилърът Колъм 
Игън, и накрая ще създаде свой собствен 
бленд уиски. От хилядите участвали в 
конкурса компанията отличи българина 
Иван Иванов от Свищов.

единствен българин
Иван успя да се пребори с конкуренцията, 
след като разбира за конкурса съвсем слу-
чайно - от реклама в социалната мрежа 
Facebook. Към кандидатите няма конкрет-
ни изисквания. Единственото условие е 
участващите да са “атрактивни лично-
сти”. След като изпраща автобиографията 
си, Иван научава, че е избран да бъде сред 
5-те български участници в конкурса. 
Следва гласуване във Facebook, което 
определя Иван да представлява страната 
ни на финала на Make it at Bushmills. 

Конкуренция от цял свят
Финалистите са 9 души от САЩ, Северна 
Ирландия, Ейре, Англия, Южна Африка, 
Франция, Белгия и Холандия. Те прекарват 
3 дни в село Бушмилс, което се намира 
в Северна Ирландия. Там се провежда и 
същинската част от конкурса - състезания 
и събеседване с жури. “Оценяващите бяха 
четирима ирландци - местна ръгби звезда, 
комик, популярен певец и музикант, и 
журналист, който пише в специализирано 
издание за уиски”,обяснява Иван. Въпреки 
това най-голямо значение за финала са 
имали интервюто и оценката на мастър 
дестилъра и един от най-важните хора в 
компанията Колъм Игън. “Всички състе-
зания се проведоха в района на селцето 
Бушмилс или в дестилерията на компани-
ята и продължиха точно един ден - втория 
от престоя ни там”, разказва победителят. 
Състезанията са разделени на спортни и 
интелектуални, но до последно са пазени 
в пълна тайна от участниците. В началото 
деветимата финалисти се разделят на 3 
отбора от по трима души. Изпитанията са 
измислени така, че да проверят как фина-
листите ще се справят в отборните игри. 

Изпитания
Първото изпитание - стрелба с лък, се е 
провело на старото пристанище в селцето 
Бушмилс, на 10 минути разстояние от дес-
тилерията. Задачата не е била лека, още 
повече че представителят на Франция се 
е занимавал професионално с този спорт. 

По време на втората игра участниците е 
трябвало да сглобяват бъчви. За целта 
организаторите им предоставили дъски 
и обръчи. Третият етап от физическите 
изпитания - скално катерене, се е провел 
в един от складовете на дестилерия. В 
него е била направена специална стена, 
наподобяваща скала. “Трябваше да се 
покатерим 10 пъти по нея, чак до върха 
й”, обяснява Иван. 

При друга отборна игра състезателите 
е трябвало да подредят всички бутилки 
от семейството на Bushmills по отлежа-
лост - от най-отлежалата до най-новата. 
“Имахме по 4 минути да си изградим 
стратегия как да ги подредим, правилата 
обаче позволяваха бутилките да се местят 
през една и не можехме да ги връщаме в 
обратен ред”, казва българинът. 

дегустации
Последните две решаващи състезания са 
били индивидуални. Първото е включ-
вало дегустация на всички видове уиски 
на марката. Целта е била да се познае 
кое уиски към коя бутилка принадлежи. 
Този етап се е провел в стара изба на фа-
бриката, където дестилърът Колъм Игън 
е давал насоки на финалистите как да 
разпознаят уискито според цвета и вкуса. 
Последното изпитание е било свързано 
с барманските умения на деветимата 
финалисти. Тяхната задача е била да на-
правят различни коктейли от Bushmills, 
като следват демонстрациите на главния 
барман на марката. Изискването към тях е 
било да повторят рецептата. На този етап 
журито е оценявало основно бързината, 
чистотата на изпълнението и точността.

Победител след събеседване
След приключване на физическите и ум-
ствените изпитания всеки от финалистите 
е провел индивидуално интервю с пред-
ставителите в журито и с мастър дести-
лъра. Събеседването е било от решаващо 
значение за избора на победителя. 

Уиски от българин
Наградата от първото издание на Make 
it at Bushmills е едномесечен престой в 
дестилерията Bushmills. По време на него 
Иван ще бъде асистент на мастър дести-
лъра Колъм Игън, който ще му разкрие 
тайните на уискито. Българинът ще бъде 
първият човек извън дестилерията, който 
ще има шанса да се докосне до магията 
на една от най-старите марки. В края на 
престоя си той трябва да приложи на 
практика всичко научено и да направи 
свой собствен бленд уиски... Така Бъл-
гария ще остави следа в повече от 400-
годишната история на Bushmills.

елина Пулчева

Цитат

Иван показа специфичен 
усет към приключенията 

и страст към живота, които са 
вплетени в ирландското  
уиски Bushmills

 Колъм Игън, мастър дестилер на Bushmills

Иванов победи 
брокер, сомелиер и 
световен рекордьор 
Сомелиер, бивш брокер 
от Уолстрийт и свето-
вен рекордьор на бара-
бани, производител на 
китари, са били сред 
конкурентите на побе-
дителя в конкурса Иван 
Иванов. Българинът е 

учил маркетинг, бил 
е барман, последно е 
работил като спасител. 
След като спечели кон-
курса, Иванов ще бъде 
записан в световна-
та уиски история като 
първия външен за дес-
тилерията човек, който 
ще създаде свой собст-
вен бленд Bushmills 
уиски. 

Конкуренция
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